
Pretecimo ga!

Sobota, 12. oktobra 2019 
ob 9.30, Glavni trg v Kamniku
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Ča so pis ob či ne Kamnik, 4. oktobra 2019, leto 4, šte vil ka 17 

Jasna Paladin

Kamnik – Na območju obči
ne Kamnik deluje šest pošt, 
in sicer Laze v Tuhinju, 
Motnik, Blagovica (za Mali 
in Veliki Rakitovec), Ra
domlje (za Volčji Potok in 
Rudnik pri Radomljah), Ka
mnik in Stahovica, od tega 
se za pošte Kamnik, Staho
vica in Laze v Tuhinju do
stava izvaja s Pošte 1241 
Kamnik, ki ima sedež na 
Duplici. V številnih obči
nah po Sloveniji se danes 
srečujejo s problematiko 
ukinjanja poštnih posloval
nic in nič drugače ni v obči
ni Kamnik, kjer so se z na
črti Pošte Slovenije na sep
tembrski seji seznanili tudi 
občinski svetniki.

Največje spremembe pri 
Pošti 1242 Stahovica
Pošta 1219 Laze v Tuhinju 
bo še naprej ostala pogod
bena pošta, ki pa prostorov 
ne bo več imela v tamkaj
šnji trgovini, pač pa se s 1. 
decembrom seli v prostore 
bencinskega servisa v Goli
ce. Pošti 1221 Motnik in 
1223 Blagovica še naprej os
tajata pogodbeni pošti, 1235 
Radomlje in 1241 Kamnik 
bosta še naprej redni pošti, 
največje spremembe pa se 
obetajo pri Pošti 1242 Sta
hovica, ki je po odpovedi 
pogodbenika (do 31. decem
bra 2016 je pošta delovala v 
prostorih trgovine Tuš) tre
nutno še redna pošta s pro
stori znova v gasilskem 
domu, a je v fazi preobliko
vanja v t. i. pismonoško po
što, saj naj ne bi bila renta
bilna. Ne Pošti Slovenije ne 
Občini Kamnik namreč v 
dveh letih in pol v tem delu 
občine ni uspelo pridobiti 

novega pogodbenika. Raz
log za to je najbrž v precej 
neugodnih pogojih, saj Po
šta Slovenije za pogodbeno 
pošto mesečno nameni le 
650 evrov.
»Pošta Slovenije je po zako
nu dolžna v vsaki občini za
gotoviti eno kontaktno točko 
– bodisi lastno poštno poslo
valnico ali pa pogodbeno po
što – in petkrat na teden za 
vse prebivalce zagotoviti uni
verzalne poštne storitve. Ker 
pa zaradi sprememb načina 
življenja – klasične pošte je 
vedno manj, v porastu pa je 
elektronsko poslovanje –, od 
slednjih ustvarimo le še 16 
odstotkov vsega prometa, 
Pošta Slovenije v svoji strate
giji, ki je potrjena s strani 
lastnika, torej države, predvi
deva optimizacijo poš tnega 
omrežja do leta 2025, ki bo 
prinesla zmanjšanje števila 

pošt za polovico. Začeli smo 
z najmanj rentabilnimi. 
Med univerzalne poštne sto
ritve sodijo poštne pošiljke 
do dveh kilogramov, paketi 
do desetih kilogramov, stori
tve vrednos tnih in priporo
čenih pošiljk ter pošiljke za 
slabovidne in slepe. Plačilo 
položnic in še marsikaj dru
gega, kar lahko opravite na 
naših poslovalnicah, med 
univerzalne poštne storitve 
ne sodi,« je svetnike nagovo
rila direktorica Poslovne 
enote Ljubljana Karmen 
Hauc in predstavila razlike 
med različnimi oblikami 
pošt.

Kakšna je pismonoška 
pošta?
Redna pošta deluje v poslo
valnici Pošte Slovenije, po
godbena pošta je stacionira
na v trgovini, v kmetijski 

zadrugi, na bencinskem ser
visu ali v drugih podobnih 
objektih, kamor stranke lah
ko pridejo in opravijo poš
tne storitve. Pismonoška 
pošta pa nima svojega pros
tora, ampak ima pismono
šo, ki deluje na klic in mora 
zagotoviti zgoraj omenjene 
štiri univerzalne poštne sto
ritve. A na Pošti Slovenije 
zagotavljajo, da bodo občani 
tudi pri pismonoših na klic 
lahko plačevali storitve in 
dvigovali denar, svoje želje 
pa bodo morali predhodno 
sporočiti po telefonu. 
»Bistvene razlike za naše 
uporabnike torej ne bo, ob
čani bodo lahko še naprej 
prejemali in oddajali pošto, 
kupovali ovojnice in znam
ke ter podobno,« je poudari
la Karmen Hauc.

Pošto bo zamenjal 
pismonoša na klic
Pošta Slovenije namerava še letos ukiniti Pošto Stahovica, ki za zdaj še gostuje v gasilskem domu v 
Zgornjih Stranjah, in jo nadomestiti s t. i. pismonoško pošto. Prav tako so spremembe napovedane 
za Pošto Laze v Tuhinju, ki se bo s 1. decembrom selila na bencinski servis v Golice. Občina in 
občinski svetniki tovrstnim spremembam odločno nasprotujejo, a na Pošti Slovenije odgovarjajo, da 
zgolj sledijo zakonodaji in svojemu načrtu nujne optimizacije.

Pošta Stahovica za zdaj še deluje v gasilskem domu PGD Kamniška Bistrica v Zgornjih 
Stranjah, a naj bi se še letos preoblikovala v pismonoško pošto. / Foto: Jasna Paladin
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Velika planina bi 
morala postati butična
Občinski svetniki so na sep-
tembrski seji vendarle obrav-
navali letno poročilo družbe 
Velika planina za leto 2018. 
Na maratonski seji, ki se je 
zavlekla v pozne večerne 
ure, so med drugim sprejeli 
tudi rebalans proračuna.
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AKTUALNO

Arhiv iz smodnišnice  
je na varnem
Pomemben del dokumenta-
cije nekdanje kamniške smo-
dnišnice je od začetka sep-
tembra na varnem v Zgodo-
vinskem arhivu Ljubljana.
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KULTURA

Kip, ki provocira
V minulih tednih je precej 
prahu dvignil Kip svobode 
na Selih, s katerim lokalno 
društvo in avtor projekta, ar-
hitekt in umetnik Tomaž 
Schlegl, nastavljata ogledalo 
družbi, v kateri razširjajoči 
se populizem krati svobodo 
posameznika.
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ZANIMIVOSTI

Pomembna je mreža 
podpore
Rožnati oktober, mesec oza-
veščanja o raku na dojki, je 
znova združil ženske v zave-
danju, da je možno to obliko 
raka premagati, če poslušajo 
svoje telo in redno preverjajo 
zdravstveno stanje svojih 
dojk.
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Kamnik – Častitljivi jubileji 
Kamničanov se letošnje leto 
kar vrstijo. Po tem, ko je 22. 
julija svoj 101. rojstni dan 
dopolni la  najs tare jša 
Kamničanka Izabela Hribar 
in je 11. septembra sto let 
praznoval častni občan Jože 
Berlec, je le slab teden kas
neje visok življenjski jubilej 
praznovala tudi Rozalija 
Štrajhar.
Ob tej priložnosti so jo s 
cvetjem in košarico dobrot 
obiskali tudi župan Matej 
Slapar in predsednik 
Društva upokojencev Ka
mnik Vinko Polak skupaj s 
podpredsednico Marjano 
Berlec. Svoj stoti rojstni dan 
je slavljenka pričakala v 
družbi štirih generacij svo
jih potomcev in zelo dobro 
razpoložena. Kot smo izve
deli, je bila kot osma od de
vetih otrok rojena 17. sep
tembra 1919 mami Mariji in 
očetu Francu, in sicer pri 
Spodnjem Naumu. Ko je 
bila stara dvajset let, se je 
poročila s Tunjičanom Fran
cetom Štrajharjem, iz Tunjic 
pa sta se preselila na Dupli
co, kjer je delala pri Remcu. 

V zakonu se jima je rodilo 
sedem otrok, zato je delo 
opustila in se povsem posve
tila družini. Z možem sta 
rada z vlakom potovala po 
nekdanji Jugoslaviji in se 
udeleževala izletov društva 
upokojencev, rada pa sta 
tudi kolesarila – gospa Roza
lija vse do svojega 85. leta 
starosti. Vdova je že štiride
set let, danes pa je najraje 
obkrožena s svojimi otroki 
in vnuki, rada pa obišče tudi 
Tunjice, kjer je preživela 
svojo mladost.

Čestitke za stoti 
rojstni dan
Sedemnajstega septembra je stoti rojstni dan 
dopolnila Rozalija Štrajhar.

Stoletnica Rozalija Štrajhar 
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Igor Žavbi

Šmartno v Tuhinju – Leta 
1960 je vas Šmartno dobila 
svoj vodovod. Zgrajeno je 
bilo zajetje pod Kostavsko 
planino in položenih več kot 
dva tisoč metrov glavnega 
cevovoda ter več kot 850 me-
trov hišnih priključkov. Ob 
izgradnji se je na omrežje 
priklopilo več kot trideset 
gospodinjstev. Kasneje se je 
dogradil še vodohran na 
Ključu, na vodovod pa so se 

priključili tudi nekateri kra-
jani vasi Buč. Ob stalnem 
posodabljanju in večanju in-
frastrukture je danes na vo-
dovod priklopljenih skoraj 
devetdeset gospodinjstev 
skupaj s šolo in vrtcem. 
Zadnja večja vzdrževalna 
dela so bila na zajetju 
opravljena pred desetimi 
leti. Velika količina vode in 
večja neurja so povzročala 
poškodbe na zajetju, zaradi 
česar je vse pogosteje priha-
jalo do vdora površinske 
vode v sistem, kar je kljub 
klorirni postaji močno pos-

labšalo kvalitetne vode. V 
izogib težavam, ki bi lahko 
nastale pri uporabnikih, je 
bilo potrebno ukrepanje.
Med 20. in 23. septembrom 
je vodovodni odbor organi-
ziral delovno akcijo, v kateri 
smo obnovili zajetje. Pod 
strokovnim vodstvom smo 
zajetje odkrili, odstranili sta-
re zbiralne cevi iz plastike in 
jih nadomestili z novimi be-
tonskimi, ob katerih smo 
napravili bariero, ki prepre-
čuje vdor površinskih vod v 

sistem. Poleg zbiralnika 
smo vgradili cev, ki bo skr-
bela za odvod nezaželene 
vode, in vgradili peščeni fil-
ter. Hvala vsem, ki ste ka-
korkoli pripomogli pri sana-
cijskih delih in vsem čla-
nom vodovodnega odbora 
za konstruktivno sodelova-
nje. Posebno zahvalo pa za-
služijo lastniki zemljišča, 
Slapnikovi s Starih sel, in 
Milan Mali, ki že več kot tri-
deset let vodi vodovodni od-
bor in skrbi, da krajani 
Šmartna in Buča pijemo čis-
to vodo.

Sanacijska dela na 
zajetju Šmartno
Vaško zajetje v Šmartnem so krajani obnovili in 
zagotovili, da krajani Šmartna in Buča še naprej 
pijejo čisto vodo.

Delovna akcija, v kateri so krajani Šmartna in Buša pod 
vodstvom vodovodnega odbora obnovili vaško zajetje.

Jasna Paladin

Kamnik – Po seznanitvi s 
problematiko poslovalnic 
Pošte Slovenije na območju 
občine Kamnik, ki so se ji 
posvečali več kot dve uri, je 
svetnike čakalo še nekaj po-
membnih točk dnevnega 
reda.
Imenovali so nove predstav-
nike Občine Kamnik v Svet 
Vrtca Antona Medveda Ka-
mnik: Mitjo Grzinčiča, Nino 
Semprimožnik  in  Luka 
Svetca.
V drugi obravnavi so bile 
sprejete spremembe in do-
polnitve odloka o občinskem 
podrobnem prostorskem 
načrtu B11 Titan-Svit št. 2, v 
prvi obravnavi pa predlog 
sprememb odloka o zazidal-
nem (lokacijskem) načrtu 
B12 Bakovnik in B7 Kovi-
narska – zahodni del, št. 2.

Letno poročilo jih ni 
navdušilo
V nadaljevanju so svetniki 
obravnavali letno poročilo o 
poslovanju družbe Velika 
planina, katere lastnica in 
ustanoviteljica je Občina Ka-
mnik. Na obravnavo te točke 
so svetniki čakali vse od 
aprila, ko je bila točka umak-
njena z dnevnega reda, saj 
se direktor družbe Leon Ke-
der iz osebnih razlogov seje 
ni mogel udeležiti. Svetni-
kom številnih vprašanj zato 
ni manjkalo.
Kot je najprej pojasnil direk-
tor, je družba Velika planina 
v lanskem letu poslovala z 
dobičkom in nadaljevala 
promocijske aktivnosti in 
uvajanje novih produktov 
ter izboljševala svoje stori-
tve. Družba je v letu 2018 
prepeljala 65.900 potnikov 
z nihalko in 33 tisoč potni-
kov s sedežnico, kar predsta-
vlja drugi rekorden rezultat 
v zadnjih dvaindvajsetih le-
tih. Družba je dosegla 
1.249.700 evrov poslovnih 
prihodkov (v letu 2017 
1.345.008 evrov) in 1.130.956 
evrov (v letu 2017 1.110.689 
evrov) poslovnih odhodkov. 
Družba je tako tretje leto za-
pored poslovala brez izgube 
in ustvarila dobiček iz re-
dnega poslovanja brez 
amortizacije v višini 266.635 
evrov (v letu 2017 393.145 
evrov). Celotni dobiček iz 
poslovanja v letu 2018 znaša 
118.744 evrov (v letu 2017 
243.704 evrov), a je pri tem 
treba poudariti, da je skoraj 
90 tisoč evrov družbi name-
nila občina iz proračuna in 
je dejanski dobiček družbe 

okoli trideset tisočakov. Niž-
je dohodke so zabeležili 
predvsem v gostinskem delu. 
Direktor je še poudaril, da bi 
– če bi promet v prihodnje 
želeli še povečati in širiti – 
morali skupaj z občino nare-
diti večje premike, in sicer s 
tem, da bi povečali svoje na-
stanitvene sposobnosti. 
»Treba bo razmisliti, kaj želi-
mo naprej,« je Leon Keder 
svoje poročilo sklenil s stav-
kom, ki ga v zadnjih letih v 
zvezi z Veliko planino ne-
nehno poslušamo. 

Povzetku poročila je sledila 
– kot smo v zvezi s to tema-
tiko na sejah občinskega 
sveta že vajeni – burna raz-
prava. Kot je v razpravi pou-
daril dr. Janez Rifel (NSi), je 
pozitivni izid ob koncu leta 
edina pozitivna stvar v le-
tnem poročilu, v katerem je 
zaznal vrsto površnosti in 
napak. »Tako malomarno 
pripravljeno poročilo nas ža-
losti in kaže na nespoštova-
nje svetnikov in občanov,« 
je dejal. »Kljub pozitivni bi-
lanci družbi Velika planina 
ni uspelo učinkovito iztržiti 
rekordne turistične sezone v 
naši občini,« je številčne po-
datke analiziral Robert Pro-
sen (LSU). Edis Rujović 
(LDP) je pohvalil pozitivno 
poslovanje in preboj na 
oglaševalskem trgu, a opo-

zoril, da Velika planina 
nima strategije razvoja. 
»Zdi pa se mi ključno, da 
Kamnik kot destinacija in s 
tem tudi Velika planina ne 
sloni na množičnem turiz-
mu. Razvijajmo butični turi-
zem, a vendarle je storitve 
treba temu prilagoditi,« je 
dejal Rujović. Karla Urh 
(LMŠ) se je vprašala, kako je 
ob rekordnem obisku z za-
gotavljanjem varstva narave 
in čiste pitne vode. »Raz-
mislimo o nekem višjem ni-
voju turizma, ne takšnem za 

vsako ceno. Velika planina 
je kraški svet, ki srka vas 
vse, kar na njej pustimo.«

Letos bodo zamenjali  
vrvi nihalke
Leon Keder, ki mu je bil po-
leti na predlog nadzornega 
sveta družbe ter ob soglasju 
Občine Kamnik direktorski 
mandat podaljšan še za tri-
deset mesecev oz. dve leti in 
pol, je svetnikom predstavil 
tudi nekaj naložb oz. načr-
tov v zvezi z njimi. Eden 
večjih projektov bo gradnja 
novega objekta, v katerem 
bo poleg gostilne tudi upra-
va družbe Velika planina. 
Spomnimo, da je bil objekt 
pred dvema letoma in pol 
močno poškodovan v poža-
ru, zato so ga do tal porušili 
in takoj začeli s pripravami 

na novega. »Čakamo zadnje 
soglasje od Arsa, vse ostalo 
je že pripravljeno za vlogo 
za gradbeno dovoljenje, ki 
ga bomo, upam, prejeli čim 
prej, tako da bi lahko začeli 
gradnjo. Ves denar smo za 
ta projekt že imeli zago-
tovljen, a smo ga nato mora-
li preusmeriti v nekatere 
druge projekte, tako da ima-
mo za zdaj dvesto tisoč 
evrov, kar bo zadostovalo za 
začetek gradnje, naslednje 
leto bomo pa nadaljevali,« je 
povedal in dodal, da bodo 
letos morali zamenjati vrvi 
nihalke, kar jih bo stalo 
približno pol milijona evrov.

Križišče v Šmarci bo 
semaforizirano
Sledil je sprejem rebalansa 
proračuna, že drugega v le-
tošnjem letu. Med drugim 
se je znesek v proračunski 
rezervi z 250 tisoč evrov po-
višal na 300 tisoč evrov, v 
sklad za športne objekte pa s 
368.626 evrov na 390 tiso-
čakov. So pa svetniki na 
predlog župana pri tej točki 
sprejeli tudi amandma, in 
sicer v zvezi s semaforizaci-
jo križišča pri Tušu v Šmar-
ci. Zagotovili so 60 tisoč 
evrov (vzeli so jih s postavke 
'kohezija-odvajanje odpa-
dne vode'), prav toliko jih 
bodo še prihodnje leto. Ob-
čina je projektno dokumen-
tacijo za semaforizacijo tega 
problematičnega križišča 
izdelala že pred dvema leto-
ma. »Težavno je prehajanje 
pešcev preko vozišča regio-
nalne ceste, saj vozniki ne 
upoštevajo prednosti in ne 
ustavijo pred prehodom. S 
to rešitvijo bomo pripomog-
li k večji prometni varnosti, 
saj se bo poleg semaforiza-
cije preuredila še cestna 
razsvetljava, dogradila povr-
šina za pešce, prilagodil 
priključni lok, obnovil vodo-
vod in uredil priključek lo-
kalne ceste,« je zapisano v 
obrazložitvi. Projekt bo sofi-
nanciran s strani Direkcije 
RS za infrastrukturo.

V poslovniku odpravili 
pomanjkljivosti
S sprejetjem odlokov so ne-
kaj sprememb svetniki potr-
dili tudi pri javnih zavodih 
Vrtec Antona Medveda in 
Zavoda za turizem, šport in 
kulturo Kamnik, ob koncu 
seje pa so sprejeli še spre-
membe in dopolnitve Statu-
ta Občine Kamnik in Po-
slovnika Občinskega sveta 
Občine Kamnik, ki sta zdaj 
usklajena z zakonodajo.

Sedma redna seja Občinskega sveta Občine Kamnik

Velika planina bi 
morala postati butična
Občinski svetniki so na septembrski seji vendarle obravnavali letno poročilo družbe Velika planina za 
leto 2018, ki pa jih ni navdušilo. Na maratonski seji, ki se je zavlekla v pozne večerne ure, so med 
drugim sprejeli tudi drugi rebalans letošnjega proračuna.

Direktor družbe Velika planina Leon Keder / Foto: Jasna Paladin

Ob stalnem posodabljanju in večanju 
infrastrukture je danes na vodovod iz zajetja 
Šmartno priklopljenih skoraj devetdeset 
gospodinjstev skupaj s šolo in vrtcem.

Svetniki so z rebalansom proračuna zagotovili 
denar za semaforizacijo problematičnega 
križišča pri Tušu v Šmarci, ki je nevarno 
predvsem za pešce, saj vozniki ne upoštevajo 
prednosti in ne ustavljajo pred prehodom. 
Hkrati s semaforjem bodo ob sofinanciranju 
Direkcije RS za infrastrukturo preuredili tudi 
cestno razsvetljavo, obnovili vodovod in uredili 
priključek lokalne ceste.



Občinske novice

3petek, 4. oktobra 2019

Jasna Paladin

Kamnik – Iz Zavoda za turi-
zem, šport in kulturo Ka-
mnik sporočajo, da je turi-
stično destinacijo Kamnik 
junija, julija in avgusta obi-
skalo 15.225 turistov, ki so 
skupaj ustvarili 51.420 noči-
tev. V primerjavi z lanskim 
letom je to 28-odstotna rast 
prihodov in 10-odstotna rast 
nočitev. »Ob takšni rasti lah-
ko pričakujemo, da bomo 
konec leta zabeležili več kot 
100.000 nočitev, kar bo naj-
več, odkar se beleži statisti-
ka,« številke komentira di-
rektor zavoda dr. Tomaž Si-
metinger in dodaja, da je po 

podatkih Statističnega urada 
takšna rast nadpovprečna v 
primerjavi z ostalimi občina-
mi v Sloveniji. »Takšen us-
peh je plod trdega dela več 
deležnikov v Kamniku in 
okolici skozi vse leto. Hkrati 
pa je to tudi kazalnik, da eki-
pa oddelka Turizem na Za-
vodu promocijo celotne de-
stinacije izvaja uspešno. Pri 
tem ekipa tesno sodeluje s 
Slovensko turistično organi-
zacijo in s Turizmom Lju-
bljana kot izredno pomemb-
nim partnerjem znotraj osre-
dnjeslovenske regije. Vseka-
kor pa nam bodo te številke 
motivacija za nadaljnje delo. 
Tako že pripravljamo nove 
projekte, med drugim načr-
tujemo nadgraditev Okusov 
Kamnika ter digitalizacijo 
kulturne dediščine.
Razveseljiv je tudi podatek, 
da je več turistov kot prejšnja 
leta Kamnik obiskalo tudi 
aprila in maja, kar je spod-
budno v prizadevanjih za 
razširitev glavne sezone, še 

veliko pa kamniške turistič-
ne delavce čaka pri dosega-
nju cilja, da bi turistična se-
zona trajala vse leto.
Razmerje med tujimi in do-
mačimi gosti je še vedno v 
korist prvih, in to krepko, saj 
je tujcev, ki prenočijo v obči-
ni, kar osemdeset odstotkov. 
Največ turistov prespi v Ter-
mah Snovik, ki ostajajo naj-
večji turistični ponudnik v 
Kamniku, sledi Slovenia Eco 
Resort ter koče na Veliki pla-
nini. Statistika kaže, da je le-
tos izrazito visoko povpraše-
vanje Francozov, kot stalni 
gostje pa ostajajo Nemci, Hr-
vati, Italijani, Španci in Nizo-
zemci. Vedno več turistov si 

ogleda tudi samo mestno 
središče, kar dokazuje tudi 
izredno povečan obisk TIC-
-točke na Glavnem trgu. V 
prvih osmih mesecih je na-
mreč informacije poiskalo 
skoraj toliko obiskovalcev kot 
v celem letu 2018. Avgusta je 
denimo za različne informa-
cije na TIC-u povpraševalo 
povprečno 105 turistov na 
dan, rekord pa so – po bese-
dah Sare Bitenc, vodje turiz-
ma na Zavodu za turizem, 
šport in kulturo Kamnik – 
zabeležili 8. avgusta, ko je 
informacijo poiskalo kar 190 
obiskovalcev.
Na Zavodu še ugotavljajo, 
da turisti veliko sprašujejo 
po izposoji gorskih koles, 
kot izredno dobrodošla pa 
se je izkazala tudi poletna 
okrepitev rednih avtobusnih 
linij do Kamniške Bistrice, 
Snovika in Volčjega Potoka. 
Na ta način so prepeljali več 
kot tisoč potnikov, zato bodo 
javni prevoz spodbujali tudi 
v prihodnje.

Nadpovprečna 
turistična rast
Znani so podatki o številu nočitev in turističnem 
obisku občine Kamnik v poletnih mesecih 
letošnjega leta. Zopet bo padel rekord, saj naj bi 
se število nočitev do konca leta povzpelo na več 
kot sto tisoč.

Statistika kaže, da je letos izrazito visoko 
povpraševanje Francozov, kot stalni gostje pa 
ostajajo Nemci, Hrvati, Italijani, Španci in 
Nizozemci.

Vodja projekta Optimizacija 
poštnega omrežja pri Pošti 
Slovenije Erika Iršič Lazare-
vić jo je dopolnila s podatki, 
da pošta danes tudi s proda-
jo najrazličnejših izdelkov 
ne pokrije izgub poslovanja 
v sedanjem obsegu in da 
pričakujejo v prihodnjih 
treh letih še 20-odstotni pa-
dec prometa.

Odločno proti ukinjanju 
poštnih poslovalnic
Obe predstavnici Pošte Slo-
venije pa svetnikov še zdaleč 
nista prepričali.
»Občani, ki sodimo pod po-
šte Stahovica, Laze v Tuhi-
nju, Motnik in Blagovica, 
smo vse spremembe, ki so 
se dogajale v zadnjih letih, 
še kako občutili, seveda na 
slabše. Pogodbene pošte v 
trgovinah so milo rečeno 
neokusne, poleg tega vseh 
storitev tam ne moremo več 
opravljati, delovni časi niso 
več prijazni do občanov, do 
težav prihaja tudi pri pre-
vzemu priporočenih pošiljk 
in paketov, zaradi katerih je 
treba na pošto na Bakovnik 
ali v Kamnik, kar jemlje do-
datni čas, starejšim, ki niso 
tako mobilni, pa sploh 
predstavlja veliko težavo. 
Sem odločno proti temu, da 
se v prihodnje še karkoli 
poslabšuje, vsi naši občani 
morajo imeti enakovredne 

poštne storitve in take, kot 
si jih zaslužijo,« je svoje 
slabe izkušnje s pogodbeno 
pošto delil svetnik Igor Žav-
bi (LMŠ). Grega Zorman 
(LDP) je opozoril, da se s 
preoblikovanjem poštnih 
poslovalnic na podeželju 

močno veča pritisk na pošto 
na Duplici, kjer so razmere 
pogosto tako za stranke (kot 
tudi zaposlene), ki čakajo v 
dolgih vrstah, kot tudi oko-
liške prebivalce nevzdržne, 
saj dostavna vozila večkrat 
dnevno zaprejo tamkajšnjo 

cesto, pošto pa dostavljajo 
tudi ponoči. Karla Urh 
(LMŠ) je poudarila, da je 
bila pošta v Stahovici še dve 
leti nazaj vse prej kot ne-
rentabilna, saj so bili tam 
zaposleni dve uslužbenki in 
trije poštarji, ki so imeli ve-
liko dela, manj obiskana je 
postala šele zaradi spre-
memb delovnega časa in 
ukinjanja storitev. Povedala 
je tudi, da se pripravlja 
sprememba zakona o poš-
tnih storitvah. 
Franci Spruk (SDS) je opo-
zoril, da so poštarji že zdaj 
preobremenjeni, prav tako 
jih je premalo, zaradi česar 
šepa kakovost osnovnih 
storitev.
Pošti Slovenije so svetniki 
očitali, da dela zgolj za dobi-
ček in da zapiranje posloval-
nic še bolj ogroža podeželje, 
zato so se odločno uprli 
kakršnim koli spremem-
bam in ukinitvam.

Občina je pridobila  
nekaj časa
Pošta Slovenije v skladu s 
Splošnim aktom o kakovosti 
izvajanja univerzalne po-
štne storitve potrebuje mne-
nje lokalne skupnosti za za-
prtje pošte, zato svetniki po 
obravnavi točke slednjega 
niso sprejeli in bodo obrav-
navo teme nadaljevali na eni 
od prihodnjih sej občinske-
ga sveta, s čimer so pridobili 
vsaj nekaj časa. 

Pošto bo zamenjal 
pismonoša na klic
31. stran

Načrte Pošte Slovenije s poštami v občini Kamnik sta 
svetnikom predstavili Karmen Hauc in Erika Iršič 
Lazarević. / Foto: Jasna Paladin

Največje spremembe se obetajo pri Pošti 1242 
Stahovica, ki je po odpovedi pogodbenika 
trenutno še redna pošta s prostori v gasilskem 
domu PGD Kamniška Bistrica v Zgornjih 
Stranjah, a je v fazi preoblikovanja v t. i. 
pismonoško pošto, saj naj ne bi bila rentabilna.

Menina planina – V soboto, 28. septembra, je v sodelovanju 
Gasilske zveze Kamnik in Gasilskih enot Gornje Savinjske 
doline potekala napovedana medobčinska vaja na Menini 
planini. Gasilci, približno dvesto jih je sodelovalo, so z vajo 
preizkusili organiziranost in pripravljenost svojih operativ-
nih gasilskih enot na mejnem območju občin Kamnik in 
Gornji Grad. Na vaji je sodelovala tudi ekipa reševalnih psov 
Kinološkega društva Duplica. J. P.

Medobčinska gasilska vaja na Menini planini

Golice – Območno združenje veteranov vojne za Slovenijo 
Kamnik - Komenda vabi na tradicionalno proslavo v spomin 
na delovanje Manevrske strukture narodne zaščite v občini 
Kamnik v letu 1990 in delovanju narodne zaščite v Tuhinjski 
dolini v letu 1991, ki bo v soboto, 5. oktobra, ob 11. uri pred 
spomenikom v Golicah. Slavnostni govornik bo podžupan 
Sandi Uršič. Pred proslavo vabljeni na pohod po Tuhinjski 
dolini, ki se bo pred spomenikom začel ob 8. uri. J. P.

Proslava pri spomeniku v Golicah

Jasna Paladin

Duplica – Svetnica Natalija 
Berlec (SDS) je občinsko 
upravo opozorila na poveča-
nje prometa na Ljubljanski 
cesti zaradi številnih podjetij 
in trgovskih centrov, posle-
dično dotrajano cestišče, ne-
urejeno parkirišče ob banki 
ter težavno vključevanje na 
cesto. »Kakšna je vizija obči-
ne na področju nekdanje to-

varne Stol? Ali namerava ob-
čina za vključevanje osebnih 
in tovornih vozil najti še kak-
šen izvoz? Kdaj in na kakšen 
način namerava občina reali-
zirati ustrezno prometno re-
šitev in s tem zaščititi udele-
žence v prometu, še posebej 
otroke in starejše?« je zapisa-
la v svetniškem vprašanju.
Odgovor je pripravil Aleš 
Škorjanc, vodja Oddelka za 
gospodarske dejavnosti, go-

spodarske javne službe in fi-
nance. »Parkirišča na obmo-
čju nekdanje tovarne Stol 
niso del javnih parkirišč, ki 
jih upravlja občina. Del par-
kirišč je v lasti Nove Ljubljan-
ske banke, del v lasti podjetja 
Stol industrija pohištva in 
del proti severu v lasti več fi-
zičnih oseb. Za to območje 
občinski prostorski načrt 
predvideva sprejem občin-
skega podrobnega prostor-

skega načrta. Investitorji za 
občinski podrobni prostorski 
načrt so sicer akt pred leti že 
pripravljali, kasneje pa 
umaknili iz postopka spreje-
manja. Glede problematike 
prehodov za pešce na Lju-
bljanski cesti je občina v pre-
teklih letih že izvedla doda-
tne ukrepe za izboljšanje 
varnosti, in sicer je v križišču 
pri uvozu Stol nameščen sve-
tlobni prometni znak, ki voz-
nike dodatno opozarja na 
prehod za pešce, v križišču 
pri banki pa so bili izvedeni 
ukrepi za izboljšanje svetil-
nosti križišča. Poudariti je 
treba, da so na obeh križiščih 
izvedeni obojestranski ploč-
niki s prehodom za pešce. 
Varnostna problematika iz-
kazuje, da je na tem odseku 
Ljubljanske ceste problema-
tična hitrost voznikov, zato si 
bo redarska služba še naprej 
prizadevala z izvajanjem me-
ritev hitrosti skupaj s policijo 
izboljšati varnost najšibkej-
ših udeležencev v prometu.«

Varnost na Ljubljanski cesti
Ljubljanska cesta ni prijazna do najranljivejših udeležencev v prometu, težava je namreč v voznikih,  
ki vozijo prehitro.

Na Ljubljanski cesti je problematična hitrost voznikov, ugotavljajo na občini. / Foto: Jasna Paladin



4

Občinske novice, mnenja

petek, 4. oktobra 2019

Jasna Paladin

Kamnik – Zavod za turizem, 
šport in kulturo Kamnik or-
ganizira strokovni tečaj za 
vse, ki želijo na novo prido-
biti licenco lokalnega turi-
stičnega vodnika. Tečaj bo 
potekal med 8. in 18. okto-
brom, 9. novembra bo izve-
dena študijska tura, izpit pa 
bo potekal 16. novembra. 
Uspešno opravljen tečaj je 
pogoj za pridobitev licence 
lokalnega turističnega vo-
dnika na območju občine 
Kamnik. Razpis z vsemi 
podrobnostmi je objavljen 
na spletni strani www.visit-
kamnik.com pod zavihkom 
Razpisi. Tečaj bo potekal na 
sedežu Zavoda za turizem, 
šport in kulturo Kamnik 
(Glavni trg 2, Kamnik) in bo 

vseboval teoretični ter prak-
tični del. Pri izvedbi tečaja 
bodo sodelovali strokovnjaki 
z različnih področij, pred-
vsem zgodovine, geografije, 
umetnostne zgodovine, 
etnologije, javnega nastopa-
nja in turističnega vodenja. 
Točen razpored predavanj 
bo znan naknadno. Kotiza-
cija za udeležence znaša 
120 evrov (za udeležence z 
znanjem tujih jezikov, ki 
ni angleščina, je kotizacija 
nižja in znaša 84 evrov) in 
vključuje stroške predavanj 
in ogledov na terenu, potr-
dilo o pridobitvi licence in 
vodniško izkaznico. Doda-
tne informacije o tečaju so 
na voljo na telefonski šte-
vilki 01/831 81 91 ali na ele-
ktronskem naslovu sara.
bitenc@visitkamnik.com.

Tečaj za lokalne 
turistične vodnike

Dr. Janez Rifel,  
svetnik NSi

Na 7. seji občinskega sveta v 
sredo, 25. septembra, smo se 
seznanili z letnim poročilom 
družbe Velika planina za leto 
2018.
Po podrobnejši primerjavi po-
ročil družbe Velika planina iz 
let 2017 in 2018 sem ugotovil, 
da se v poročilu za leto 2018 v 
celoti ponovi veliko vsebinskih 
stavkov in celo odstavkov iz 
poročila za leto 2017. Naj 
omenim samo eno cvetko. Na 
strani 15 v poročilu je zapisa-
no, da družba Velika planina 
pogosto objavlja v Kamniškem 
občanu. Zanimivo, da družba 
v letu 2018 še vedno objavlja v 
Kamniškem občanu, ki se je 
že konec leta 2015 preimeno-
val v Kamničan-ko!?!
Tako neprofesionalno priprav-
ljeno poročilo kaže na majhno 
spoštovanje do občinskega sve-
ta in kamniških občanov.
Velika planina postaja eden 
izmed glavnih turističnih bi-
serov Slovenije. Kateri pa je 
eden izmed glavnih biserov 
Slovenije? Postojnska jama. 
Družba Postojnska jama je 
konec leta 2018 zaposlovala 
201 osebo, Velika planina 
ima šestnajst redno zaposle-
nih. 201 proti 16 je približno 
12,5-krat več. Družba Velika 
planina je prepeljala v letu 
2018 65.900 potnikov, Po-
stojnsko jamo je obiskalo 820 
tisoč gostov, kar je spet prib-
ližno 12,5-krat več. Torej je 
družba Postojnska jama 12,5-
krat večja od družbe Velika 
planina. Velika planina je 
imela v letu 2018 1.249.700 
evrov prihodkov. Postojnska 
jama je imela v letu 2018 
28.409.125 evrov prihodkov, 
kar je skoraj 23-krat več. Veli-
ka planina je imela v letu 
2018 118.744 evrov dobička. 

Postojnska jama je imela v 
letu 2018 8.452.575 evrov do-
bička, kar je kar 71-krat več. 
V letu 2018 je Postojnska 
jama plačala tri milijone 
evrov koncesijskih dajatev. 
Milijon in petdeset tisoč evrov 
je vložila v naravne vrednote 
Postojnski jamski sistem. Od 
preostalih slabih dveh milijo-
nov evrov je družba nakaza-
la Občini Postojna 1.389.708 
evrov, Občini Pivka 540.791 
evrov in Republiki Sloveniji 
19.500 evrov.
Velika planina je res eden iz-
med glavnih turističnih bise-
rov Slovenije. Vodenje družbe 
Velika planina je bilo pred le-
tom 2016 katastrofalno. Moč-
no pa dvomim, da je pozitivni 
rezultat zadnjih treh let rezul-
tat odličnega vodenja družbe. 
Vsekakor je pri vodenju in ra-
zvoju družbe še veliko rezerv. 
V primeru Postojnske jame sta 
občini Pivka in Postojna s po-
delitvijo koncesije sprejeli od-
lično potezo, kar je vodilo v 
nesluteni razvoj tamkajšnje 
turistične destinacije. Zakaj 
česa podobnega ne naredimo z 
Veliko planino?
Vsak si lahko sam izračuna, v 
koliko letih bi plačali gradnjo 
nove Osnovne šole Frana Al-
brehta s koncesijskimi dajat-
vami, ki jih vsako leto v prora-
čun dobita občini Postojna in 
Pivka.

Mnenje občinskega svetnika

Velika planina in 
Postojnska jama

Igor Žavbi,  
svetnik LMŠ

Svoje razmišljanje pišem dan 
po seji občinskega sveta, ki se 
je zavlekla precej v noč. 
Svetnice in svetniki smo med 
drugim razpravljali o več pe-
rečih temah. 
Enotni smo si bili pri naspro-
tovanju slabšanja ponudbe 
poštnih storitev v naši občini. 
Zaprtja, preoblikovanja in se-
litve poštnih poslovalnic med 
ljudi vnašajo zmedo in pred-
vsem ljudem na podeželju kra-
dejo pravico do enako kvalite-
tno opravljenih storitev kot 
tistim v mestu. Gospa Erika 
Iršič Lazarević, ki je pri Pošti 
Slovenije zadolžena za opti-
mizacijo, je dejala: »Pred 
dvajsetimi leti smo pošte odpi-
rali na vsakem vogalu, sedaj je 
to treba optimizirati.« Pošte 
Laze, Motnik in Stahovica 
imajo mnogo daljšo tradicijo 
od dvajset let, zato bom storil 
vse, kar je v moji moči, da te 
poslovalnice obdržimo za naše 
občanke in občane.
Precej burna je bila tudi raz-
prava glede poslovanja družbe 
Velika planina. Množica obi-
skovalcev našega zaklada na-
rave s seboj prinaša dobre in 
slabe plati. Skupaj se moramo 
truditi, da poiščemo rešitve, ki 
bodo preprečile slabe plati 
množičnega obiska te visoko-
gorske planote. Vedno bolj se 
kažejo težave pri kvaliteti 
vode, s katero se napaja večji 
del naše občine, saj s pretaka-
njem proti dolini s planine s 
seboj nosi tudi tisto, kar turisti 
na njej pustijo.
Običajno je, da župan v je-
senskem času pripravi reba-
lans proračuna, saj je prav, da 
se proti koncu leta uravnoteži-
jo izdatki in prihodki. Gre za 
drugi rebalans letošnjega pro-
računa. S prvim je župan s 

svojo koalicijo namenil doda-
tna sredstva za sklad za špor-
tne objekte, iz katerega bo le-
tos izvedena razsvetljava sta-
diona v Mekinjah. V omenje-
ni sklad je bilo letos namenje-
nih 390 tisoč evrov, 500 tisoč 
evrov je bilo namenjeno skla-
du za šole in še 100 tisoč evrov 
skladu za pokriti bazen. Prav 
je, da se varčuje. Ni pa prav, 
da se varčuje takrat, ko kro-
nično primanjkuje sredstev na 
drugih področjih. Z rebalan-
som smo sicer dodali 300 tisoč 
evrov za vzdrževanje cest, a 
treba je vedeti, da jih je bilo od 
tega že več kot 100 tisoč pora-
bljenih do začetka septembra. 
V LMŠ smo ves čas opozarja-
li, da je treba več sredstev na-
meniti vzdrževanju lokalnih 
cest. Večina njih je bila graje-
na s samoprispevkom in 
lastnimi žulji krajanov, sedaj 
je čas, da se obnovijo in da 
tudi najbolj kritični maka-
damski odseki dobijo asfaltno 
prevleko. Ena takšnih cest, ki 
si zagotovo zasluži več pozor-
nosti, je prav gotovo cesta 
Markovo–Studenca. 
Sam se bom še naprej trudil 
za to, da bomo imeli tudi pre-
bivalci podeželja pogoje za 
življenje takšne, kot si jih 
zaslužimo. Sem pa med dru-
gim spadajo tudi čista voda, 
dobre ceste in kvalitetne javne 
storitve.

Mnenje občinskega svetnika

Pod vtisom sedme 
seje občinskega sveta

Jasna Paladin

Kamnik – Zavod za turi-
zem, šport in kulturo Ka-
mnik, ki upravlja dom kul-
ture Kamnik, in Lions Klub 
Kamnik bosta obisk pred-
stav v okviru Abonmaja 
Kam'nček omogočila tudi 
otrokom iz najbolj ogrože-
nih družin v občini. 
Šestim osnovnim šolam v 
občini Kamnik bosta brez-
plačno razdelila štiri -
indvajset  prenosl j iv ih 
abonmajskih kartic. Šole 
bodo te po lastni presoji 
namenile družinam oziro-
ma otrokom, ki si zaradi 
različnih vzrokov ali stisk 

obiska predstav ne morejo 
privoščiti. 

Sodelovanja z lokalno 
skupnostjo
Sodelovanje z lokalno 
skupnostjo pa je ekipa Doma 
kulture Kamnik okrepila 
tudi pri pripravi samega pro-
grama letošnje gledališke se-
zone. Potem ko je sodelova-
nje z Glasbeno šolo Kamnik 
in Gimnazijo in srednjo šolo 
Rudolfa Maistra skozi minu-
la leta postalo že stalnica nji-
hovega programa, bodo se-
daj okrepili še sodelovanje z 
zavodom Ciriusom ter 
društvi, ki izvajajo samostoj-
no gledališko produkcijo.

Abonmaji tudi za otroke 
iz ogroženih družin

Večina dragocene industrijske 
kulturne dediščine Kamnika je v 
zadnjih treh desetletjih žal izgini-
la. Industrijskih strojev in stavb 
kamniške industrijske dobe se je 
žal ohranilo le za vzorec, nekaj 
več pa je te dediščine popisane 
po zaslugi prizadevnih posame-
znikov. Pa se bodo prihodnji ro-
dovi spominjali znanja preteklih 
dveh industrijskih stoletij? Mar bo 
nekaj tabel s fotografijami res za-
dostovalo za ohranitev spomina?
Lani in predlani je ob obnavljanju 
javnih površin v starem mestnem 
jedru potekalo več arheoloških 
izkopavanj. To je bilo vsekakor 

dobro, a pristojni so tedaj prizna-
vali, da Kamnik nima podobnega 
spomeniškega varovanja kot Ce-
lje ali Kranj, zato strokovne služ-
be niso zavezane k tako na-
tančnemu režimu izkopavanj, ra-
zen na mestih, za katera strokov-
njaki to določijo. To sem razu-
mel, kot da je dediščina kam-
niške preteklosti stvar presoje 
strokovnih služb, kot da Kamnik 
nima enako pomembne zgodovi-
ne kot Ljubljana, Kranj ali Celje.
S tem se seveda niti danes ne 
morem strinjati, kajti kulturna 
dediščina vsakega kraja je dra-
gocena za tamkajšnje prebival-
stvo in ne nazadnje tudi turistič-
no ponudbo. Zavzemam se, da 
bi pristojne oblasti poskrbele za 
natančnejši režim arheoloških 
izkopavanj tudi v Kamniku, tako 
da bo varovanje naše kulturne 
dediščine na takšni ravni kot v 
omenjenih zgodovinskih mestih 
naše domovine.

Anton Iskra, član svetniške 
skupine NSi Kamnik
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Bogata zgodovina Kamnika

Jasna Paladin

Kamnik – Svetnik Edis Ru-
jović (LDP) je v svojem 
svetniškem vprašanju na 
septembrski seji v ospredje 
postavil področje kulture, ki 
je v občini razdeljeno pod 
dva javna zavoda – Zavod za 
turizem, šport in kulturo 
Kamnik ter Javni zavod 
Mekinjski samostan.

Sta dva ločena javna 
zavoda smotrna?
»Zavod, ki je odgovoren, da 
sledi ter soustvarja smer in 
cilje na področju turizma, 
je pred leti pod svoje okrilje 
dobil še kulturo, ki je v Ka-
mniku izjemno pomemben 
segment. Glede na aktivno-
sti, ki so se odvijale in se še 

odvijajo na področju kultu-
re, lahko trdimo, da se po-
dročje razvija v pravo smer 
in ima dobre rezultate. O 
tem priča močan porast 
obiska v Domu kulture Ka-
mnik (DKK), razvijanje no-
vih programov v DKK in 
prepoznavanje DKK kot po-
membnega akterja na po-
dročju kulture tudi izven 
meja naše občine. Ne sme-
mo pa pozabiti, da imamo v 
Kamniku tudi Zavod 
Mekinjski samostan, ki bo 
moral svoj potencial v pri-
hodnje še razvijati in izkori-
stiti. Glede na vse naloge in 
izzive se zato na tem mestu 
postavlja vprašanje, ali je 
smotrno imeti v Kamniku 
dva javna zavoda, ki delata 
na področju kulture. Če že-
limo kvalitetno razvijati 

tako turizem kot kulturo, je 
treba razmišljati o ustanovi-
tvi dveh ločenih zavodov 
oziroma preoblikovanju ob-
stoječih javnih zavodov. 
Občinski upravi zato dajem 
pobudo o ustanovitvi samo-
stojnega javnega zavoda za 
kulturo, ki bi pod okrilje do-
bil gospodarjenje oz. vode-
nje Doma kulture Kamnik 
in Mekinjski samostan,« je 
povedal Edis Rujović, ki 
sprašuje tudi o tem, kdaj bo 
sprejeta strategija za podro-
čje kulture, ki je občina tre-
nutno sploh nima.

Za zdaj brez sprememb
»Zavedamo se, da trenutna 
organizacija Zavoda za turi-
zem, šport in kulturo Ka-
mnik ter Zavoda Mekinjski 

samostan ni optimalna. 
Področja turizma, športa in 
kulture so vsako zase zelo 
obsežna in če so vsa pod 
okriljem enega zavoda, to 
pomeni, da niso v enakov-
rednem položaju. Spreme-
niti bo treba organizacijsko 
strukturo teh področij, ven-
dar bo treba predhodno na-
rediti temeljiti načrt načina 
delovanja, finančno in tudi 
kadrovsko konstrukcijo,« pa 
precej neodločno odgovarja-
jo na občini. Ali, kot je na 
seji dodal župan: »Stvari za 
zdaj ne bomo spreminjali, 
saj funkcionirajo tako, kot 
so.«
Kar zadeva strategijo za kul-
turo, je bila ta v preteklosti 
že pripravljena, a ne tudi do-
končno usklajena ali spreje-
ta, še pravijo na občini.

Kultura pod skupnim zavodom
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Ko se človek po štiridesetih in 
več letih dela upokoji, priča-
kuje, da bo zaživel mirno živ-
ljenje in končno počel tisto, 
kar je želel že prej, pa ni imel 
časa. A ko prejme odločbo, v 
kateri se mu napove, kakšna 
pokojnina mu je odmerjena, 
pride čas streznitve in največ-
krat razočaranje. 
Naš pokojninski sistem temelji 
na solidarnosti med aktivnim 
delovnim prebivalstvom, ki 
vplačujejo prispevke, in upravi-
čenci do pokojnin, ki so vpla-
čevali v času svoje delovne 
aktivnosti. Zaradi vse manjše 
rodnosti in kasnejšega vstopa 
mladih na trg delovne sile ter 
daljšanja življenjske dobe se 
ravnovesje med vplačanimi pri-
spevki in izdatki vse bolj ruši. 
Svoje doda tudi neprijazno 
davčno okolje in visoka obdav-
čitev dela. Ker je v Sloveniji 
zelo veliko delovnih mest z niz-
ko dodano vrednostjo, tudi ne 
moremo pričakovati večjega 
vplačevanja v pokojninsko bla-
gajno. Že sedaj se vsako leto v 
pokojninsko blagajno dodatno 
nameni že skoraj ena milijarda 
evrov proračunskih sredstev, 
da se zagotovi njena stabil-
nost. Kaj to pomeni za prora-
čun, pa si lahko samo 
predstav ljamo. Koliko cest, 
šol, vrtcev, stanovanj za mlade 
družine, domov za starejše … 
bi za ta denar lahko zgradili?
V SDS se zavedamo, da je 
celostna in korenita refor-
ma pokojninskega sistema 
nujna!
Vladajoča koalicija z LMŠ na 
čelu se je ob podpisu koalicij-
ske pogodbe lanskega sep-
tembra zavezala, da bo do no-
vega leta uredila problematiko 
upokojencev. Čakali smo do 
pomladi, ko so upokojencem 
dvignili pokojnino za nekaj 
evrov, vendar je bil učinek kaj 
kmalu izničen. Zaradi nekate-
rih nepremišljenih in populistič-
nih potez vladne koalicije, ki 
jim je sledil val podražitev, so 
upokojenci z najnižjimi pokojni-
nami sedaj še na slabšem. Da 
stanja in problematike na po-
dročju institucionalnega 
varstva starejših, ki je tik pred 
kolapsom, niti ne omenjam. 
Postavlja pa se tudi vprašanje, 
kdo si ga bo v prihodnje lahko 
sploh privoščil.
Po več kot letu dni obljub je 
vlada le pripravila in dala v jav-
no obravnavo nov pokojninski 
zakon. Že v javni obravnavi pa 
se je pokazalo, da tak zakon 
ne bo prinesel želenih spre-
memb za upokojence. Gluhi in 
nedostopni so za vse pripom-

be in opozorila strokovnjakov, 
ki za omenjeni zakon pravijo, 
da je predlog zakona, »kot bi 
se lotil velikega požara z ve-
drom vode.« 
Poslanci SDS so že kmalu po 
nastopu vlade predlagali kar ne-
kaj ukrepov za izboljšanje sta-
nja upokojencev. Med drugim 
so predlagali, da bi se za stabil-
no pokojninsko blagajno usta-
novil poseben sklad, na katere-
ga bi se preneslo vse državno 
premoženje, vsi dobički, divi-
dende, kupnine in ostalo iz tega 
naslova pa bi se prelivali v po-
kojninsko blagajno. Prav je, da 
današnji upokojenci, ki so dr-
žavno premoženje tudi pridno 
ustvarjali, sedaj nekaj od njega 
tudi imajo. S tem bi se tudi izog-
nili plenjenju tega državnega 
premoženja s strani vplivnih lo-
bijev in posameznikov. Prav 
tako so poslanci SDS predlaga-
li, da bi se iz pokojninskega sis-
tema izvzeli vsi privilegiji in do-
datki pokojninam, ki jih preje-
majo nekateri politiki, kulturniki, 
športniki, borci in ostali vplivne-
ži, za kar prispevkov v pokojnin-
sko blagajno nikoli niso vplačali 
niti evra. Žal so bili vsi predlogi 
naših poslancev s strani koalici-
je zavrnjeni. 
Predlagali so tudi dvig minimal-
nih invalidskih pokojnin, ki so 
sramotno nizke in nevredne 
človeškega dostojanstva. Do-
ber primer teh krivic je bil pred-
stavljen v medijih, ko se je ku-
harica na neki osnovni šoli po 
več kot tridesetih letih aktivne-
ga dela z resno okvaro hrbteni-
ce in nezmožnostjo za delo 
upokojila, sedaj pa prejema 
270 evrov pokojnine. 
V SDS imamo veliko strokov-
njakov za to področje, zato 
smo koaliciji ponudili pomoč 
pri pripravi nove zakonodaje, 
pa smo bili vselej zavrnjeni. 
Veliko sedaj aktivnih delavcev 
dela za minimalno plačo ali 
kak šnega desetaka več. Dej-
stvo je tudi, da si večina malih 
obrtnikov in kmetov zaradi vi-
sokih stroškov dela in visokih 
davkov višjih vplačil ne more 
privoščiti. Kakšna bo pokojni-
na teh skupin, si lahko samo 
predstavljamo. 
Domovi za starejše pokajo po 
šivih, delavci v njih pregorevajo 

od preobremenjenosti in le za-
radi njihove srčnosti in spošto-
vanja do starejših še obvladu-
jejo situacijo. Čakalne vrste za 
vstop v domove se daljšajo 
vsako leto, doma pa ostaja vse 
več posameznikov, ki si dostoj-
ne oskrbe ne morejo zagotoviti 
ali privoščiti in so popolnoma 
odvisni od zmožnosti ali bolje 
rečeno milosti domačih. Kljub 
temu da so aktivno gradili našo 
skupnost in državo ter so vpla-
čevali prispevke za socialno in 
pokojninsko varstvo, se sedaj 
zanje ne poskrbi ustrezno. Ali 
so si to zaslužili? Prav gotovo 
se tukaj postavlja vprašanje, 
ali smo še socialna država.
To je realnost slovenskega po-
kojninskega sistema, ki kar kli-
če h korenitim ukrepom in re-
formam, če bomo želeli še 
naprej govoriti, da je Slovenija 
socialna država. Čas »debelih 
krav«, ko bi lahko čim manj bo-
leče izvedli prepotrebne refor-
me, se je že iztekel. Vsako 
odlašanje bo prineslo zgolj bolj 
drastične in boleče ukrepe. 
Kako pa smo pripravljeni na 
novo krizo, je pa že drugo 
vprašanje.
Pravih ukrepov in reform prav 
gotovo ne morejo zagotoviti t. i. 
večni borci za upokojenske 
pravice tipa Erjavec in Bratu-
šek, ki jih sedaj skrbi samo še 
lastno politično preživetje. Niti 
jih ne zmorejo in ne znajo za-
gotoviti politikanti tipa Židan ali 
Cerar, katerih glavna naloga je 
kadrovanje na odločilna mesta 
v državi in zagotovitev dolgo-
ročne oskrbe lobijev z davko-
plačevalskim denarjem. Ideje 
in predlogi Mesečeve Levice, 
ki praktično usmerja in kroji 
usodo te šibke vlade, pa vodijo 
Slovenijo v anarhijo venezuel-
skega tipa.
Kmalu pa bo tudi vsem jasno, 
da samo všečna retorika pred-
sednika vlade na državnih 
proslavah in zagotavljanje, da 
so v LMŠ drugačni od drugih, 
ne bosta dovolj za rešitev pro-
blemov naših upokojencev in 
starostnikov in ne za rešitev 
drugih nakopičenih težav, ki 
pestijo državljane.

Jože Mežan,
predsednik OO SDS  

Kamnik

ALI JE KOMU SPLOH MAR ZA UPOKOJENCE  
IN STAROSTNIKE?
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Goran Završnik

Kamnik – Za vse, ki se 
ukvarjamo z dediščino nek-
danje kamniške smodnišni-
ce, je bil ponedeljek, 9. sep-
tembra, ena od redkih pri-
ložnosti za praznovanje. 
Končalo se je namreč štiri-
letno zbiranje dokumentaci-
je, ki bo, ko bo dokončno 
urejena v Zgodovinskem ar-
hivu Ljubljana, pričala o ne-
koč veličastni kamniški 
smodnišnici.

Odpeljali več kot šeststo 
petdeset arhivskih škatel
Leta 2016 se je po večme-
sečnem vztrajanju direktori-
ce Medobčinskega muzeja 
Kamnik mag. Zore Torkar 
Zgodovinski arhiv Ljubljana 
odzval, navezal stik s stečaj-
nim upraviteljem nekdanje 
smodnišnice, pridobil ustre-
zna dovoljenja in se s pod-
poro Kulturnega društva 
Priden možic in Mladinske-
ga centra Kotlovnica lotil 
zbiranja dokumentacije, ki 
je bila razpršena po števil-
nih objektih na območju 
smodnišnice. Projekt je na 
terenu od prvega dne dalje 
vodil arhivar Janez Bregar, 
ki je z ekipo napolnil več kot 
650 arhivskih škatel. 
Posebno omembo si zasluži 
nekdanji uslužbenec KIK-a 
Renato Uranič, ki je že pred 

prihodom arhivarjev s po-
močjo prostovoljcev Mladin-
skega centra Kotlovnica 
pred gotovim uničenjem re-
šil celotno dokumentacijo 
izdelave črnega smodnika. 
Devet zabojnikov je od leta 
2015 do zdaj v kleti Doma 
kulture Kamnik čakalo in 
dočakalo odvoz v arhiv. Ne-

pogrešljiva je bila tudi vloga 
vnetega kronista nekdanje 
smodnišnice Vilka Rifla. 
Zahvala gre tudi novemu la-
stniku upravne stavbe Ka-
tzenberg Milošu Miloviću, 
ki je omogočil dokončni od-
voz dokumentacije.

Rešili tudi številne 
predmete
V tem obdobju nam je akti-
vistom Kulturnega društva 
Priden možic ob pomoči 
številnih nekdanjih delavcev 
KIK-a in ob neprekinjenem 
sodelovanju največjega po-
znavalca kamniške indu-

strijske dediščine Marka 
Kumra uspelo iz področja 
nekdanje smodnišnice rešiti 
številne predmete, ki so se-
daj varno spravljeni v Me-
dobčinskem muzeju Ka-
mnik in so celo del razstave 
Na sodu smodnika, ki si jo 
boste na Zapricah lahko og-
ledovali še do maja leta 

2020. Ti predmeti so postali 
del muzejske zbirke. 
Del smodnišnične zapušči-
ne, predvsem tiste, ki je bila 
povezana z vojaško indu-
strijo, je pred uničenjem 
rešil tudi Jernej Brajer in je 
sedaj del stalne postavitve 
kamniškega vojaškega mu-
zeja Triglav.
Prav tako se je v tem obdob-
ju ob sodelovanju Medob-
činskega muzeja Kamnik in 
Kulturnega društva Priden 
možic zvrstilo več dogodkov 
in razstav, vzpostavljena je 
turistična Pot smodnika in 
tovarištva, deluje tudi mu-
zejski izobraževalni pro-
gram za osnovne in srednje 
šole s tematiko industrijske 
dediščine. 
Kulturno društvo Priden 
možic je leta 2015 za delova-
nje na področju industrijske 
dediščine prejelo tudi presti-
žno Valvasorjevo priznanje.
Se bo ob tej priložnosti odva-
lil kamen od srca tudi vsem, 
ki so sodelovali pri potaplja-
nju in dokončnem uničenju 
tega bisera industrijske de-
diščine? Morda, a v tem član-
ku ne bomo izgubljali časa z 
nemoralnimi političnimi in 
gospodarskimi akterji. Rajši 
se še enkrat zahvalim Marku 
Kumru, Zori Torkar, Janezu 
Bregarju, Anji Završnik, eki-
pi Kotlovnice, Renatu Urani-
ču, hvala Lucasu, Florianu, 
Katharini, Maxi, Anne, Auro-
ri, Lili, Maticu Mačku, Pavli 
Zabret, Katarini Goltez, Saši 
Lavrinc, Anji Urankar, An-
dreju Podbevšku, Marku 
Matohu, Boženi Možina, Iva-
nu Grintalu, Vilku Riflu in 
še jih je.
V zadnjih letih je v produk-
ciji Mladinskega centra Ko-
tlovnica in soprodukciji Me-
dobčinskega muzeja Ka-
mnik v okviru evropskega 
programa Erazmus+ nastalo 
tudi večje število video pri-
čevanj nekdanjih delavcev, 
ki bodo prav tako našla mes-
to v bogati zapuščini smo-
dnišnice.

Arhiv iz smodnišnice 
je na varnem
Pomemben del dokumentacije nekdanje kamniške smodnišnice je na 
varnem v Zgodovinskem arhivu Ljubljana.

Marko Kumer v Katzenbergu / Foto: Goran Završnik

Goran Završnik (levo) in Janez Bregar (sredina) s sodelavci 
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Zbiranje dokumentacije, ki bo, ko bo dokončno 
urejena v Zgodovinskem arhivu Ljubljana, 
pričala o nekoč veličastni kamniški smodnišnici, 
je trajalo štiri leta. Projekt je na terenu od 
prvega dne dalje vodil arhivar Janez Bregar, ki je 
z ekipo napolnil več kot 650 arhivskih škatel.

Jasna Paladin

Kamnik – Začel se je okto-
ber – mesec požarne varnos-
ti, ki letos poteka pod sloga-
nom Za požarno varnost v 
večstanovanjskih stavbah 

skrbimo vsi! Poudarek je na-
menjen lastnikom in upo-
rabnikom stanovanj v 
večstanovanjskih stavbah. 
Za požarno varnost je na-
mreč treba poskrbeti v sku-
pnih prostorih, na zunanjih 

površinah in v stanovanjih. 
Uprava RS za zaščito in re-
ševanje je ob tem izdala po-
sebno zgibanko, uporabniki 
poštnih storitev pa bodo mo-
rali od 7. do 12. oktobra ku-
piti tudi doplačilno znamko. 

Oktober – mesec požarne varnosti
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OBČINA KAMNIK 
AKCIJA ZBIRANJA NEVARNIH ODPADKOV 

SOBOTA, 12. IN 19. OKTOBER  
 

SOBOTA, 12. OKTOBER 2019 SOBOTA, 19. OKTOBER 2019 
URA LOKACIJA URA LOKACIJA 

8.00-8.45 
MOTNIK 
pri pošti 8.00-8.45 

KRIVČEVO 
pri gostilni Jurček 

9.00-9.45 ŠPITALIČ 
pri PGD Špitalič 

9.00-9.45 PODSTUDENEC 
pri ekološkem otoku 

10.00-10.45 
GOLICE 
pri Petrolu 10.00-10.45 

ČRNA PRI KAMNIKU 
pri trgovini Črna 

11.00-11.45 
ZGORNJI TUHINJ 
parkirišče pod cerkvijo 11.00-11.45 

STAHOVICA 
na parkirišču pred podjetjem Calcit 

12.00-12.45 
LAZE V TUHINJU 
avtobusno postajališče pri gostilni Lovec 

12.00-12.45 
ZGORNJE STRANJE 
pri OŠ Stranje 

13.00-13.45 
ŠMARTNO V TUHINJU 
pri OŠ Šmartno  13.00-13.45 

GODIČ 
pri domu krajevne skupnosti 

14.00-14.45 
PŠAJNOVICA 
Pestotnik Srečo 14.00-14.45 

MEKINJE 
pri podjetju Zarja Kovis (ekološki otok) 

15.00-15.45 
SNOVIK 
pri termah Snovik 

15.00-15.45 
TUNJICE 
pri PŠ Tunjice 

    

8.00-8.45 
VRANJA PEČ 
pri PŠ Vranja peč 8.00-8.45 

KAMNIK – ZAPRICE 
pri železniški postaji 

9.00-10.45 
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Vika Gujtman
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uspešno kandidirala na jav-
nem razpisu, katerega pred-
met je bil sofinanciranje 
projektov vzpostavitve pod-
pornega okolja za delovanje 
na področju kulture, usmer-
jenih k dvigu zaposljivosti, 
krepitvi usposobljenosti in 
podpori socialne vključeno-
sti brezposelnih ter oseb v 
postopku izgubljanja zapo-
slitve. Projekt je trajal od 
aprila 2018 do konca marca 
2019. Knjižnica je v projekt 
vključila dve brezposelni 
osebi iz kamniške občine iz 
ciljne skupine starejših od 
petdeset let.
Knjižnica se je v okviru pro-
jekta odločila urediti zbirko 
drobnega tiska, ki je nastaja-
la v letih njenega delovanja 
in danes predstavlja po-
memben vir za raziskovanje 
lokalne kulturne zgodovine.

Kaj je drobni tisk?
Seveda knjižničarji z »drob-
nim tiskom« ne razumemo 
gradiva, s katerim nas trgov-
ci in drugi – običajno v 
opombah in z najmanjšimi 
črkami – obveščajo o doda-
tnih pogojih sodelovanja, 
najemu kredita in podob-
nem. Knjižničarji med drob-
ni tisk uvrščamo tisto razno-
vrstno gradivo, ki nam in 
zanamcem ohranja življenj-
ski utrip našega vsakdanjika 
skozi čas. Velja za specifič-
no gradivo, saj se od ostale-
ga gradiva razlikuje po obli-
ki, zvrsti, vsebini, načinu 
nastanka, ciljnih uporabni-
kih in uporabnosti. Je 
najštevilčnejše in vsebinsko 
najbolj raznoliko gradivo. 
Po uporabi pa ga ljudje po-
gosto zavržejo. Izhaja prilo-
žnostno (vabila na literarne 
večere, katalogi razstav ...) in 
ga ni mogoče kupiti, saj ni 
vključeno v običajno knji-
gotrško mrežo. Njegova in-
formacijska in kulturna 
vrednost narašča s časovnim 
odmikom. 
Knjižnica v svoji zbirki hra-
ni dve vrsti drobnega tiska, 
in sicer gradivo, ki je nastalo 
v knjižnici za njene potrebe 
oziroma za njeno promoci-
jo, in gradivo, ki ga je knji-
žnica pridobila na različnih 
dogodkih in prireditvah na 
območju občin Kamnik in 
Komenda. 
V letu 2018 je knjižnici Jav-
ni sklad za kulturne dejav-
nosti RS, Območna izposta-
va Kamnik, predal v hrambo 
večjo količino drobnega ti-
ska, za kar se vodji območne 
izpostave Tonetu Ftičarju 
zahvaljujemo. Knjižnica je s 
tem obogatila zbirko pred-

vsem z vabili na različne pri-
reditve in dogodke, ki jih je 
v času delovanja organizira-
la Zveza kulturnih organiza-
cij v Kamniku, kasneje pa 
Javni sklad za kulturne de-
javnosti v občini Kamnik. 
Ker se je zbirka drobnega 
tiska s tem precej povečala, 
smo se v knjižnici odločili, 
da jo uredimo na novo. Pred 
preureditvijo zbirke smo si 
ogledali zbirko drobnega ti-
ska v NUK-u, kjer smo se 
seznanili z načini popisova-
nja in hranjenja omenjene-
ga gradiva. Zbirko smo po-
pisali v preglednice glede na 
vrsto organizatorja priredi-
tve, dejavnosti, dogodka ozi-
roma izdajatelja gradiva. 
Najzamudnejši del preureja-
nja zbirke so predstavljali po-
stopki pregledovanja in sorti-
ranja pred popisom. Izbrano 
in popisano gradivo smo 
nato shranili v arhivske mape 
oziroma škatle. Zbirka ni 
prosto dostopna. Preglednice 
s popisanimi enotami drob-
nega tiska bodo v prihodnje 
tudi izhodišče za bibliograf-
sko obdelavo tega gradiva v 
obliki zbirnih zapisov za vza-
jemni katalog COBISS.
Naši uporabniki si bodo 
odslej za študijske namene 
ali za namene ljubiteljskega 
preučevanja ogledali zbirko 
vabil na koncerte, dogodke 
Delavskega kulturnega 
društva Solidarnost (Pihal-
nega orkestra, Ženskega 
pevskega zbora, Moškega 
pevskega zbora) od leta 
1984 dalje, zbirko nekaterih 
vabil na oglede razstav Foto 
Kluba Kamnik, vabila na do-
godke Kulturnega društva 
Foto kino in video klub 
Mavrica iz Radomelj, kjer je 
razstavljalo tudi precej ljubi-
teljev fotografije iz Kamnika 
in okolice. 
Na ogled vabijo tudi zbirke 
vabil na koncerte raznih pev-
skih zborov kot npr. Komor-
nega pevskega zbora Šutna, 
pa Mešanega pevskega zbora 
Cantemus (pred letom 1988 
se je imenoval Mešani štu-
dentski pevski zbor) in Me-
šanega pevskega zbora Od-
mev (pred letom 2000 
MePZ Titan). Kamničani 
smo ponosni na Prvo sloven-
sko pevsko društva Lira, ka-
terega prvo vabilo v naši zbir-
ki nosi letnico 1982. Seveda 
ne smemo pozabiti na 
Mestno godbo Kamnik in 
njihova vabila na praznične 
in jubilejne koncerte.
Veliko kulturnih ustvarjal-
cev je tudi iz kamniške 
okolice, od koder hranimo 
vabila na koncerte v obliki 
zloženk in letakov Pevske-
ga društva Tunjiški oktet, 
pa Kulturnega društva Tu-
hinj … Seveda je vabil na 
glasbene prireditve ustvar-
jalcev iz Kamnika in okoli-
ce še precej, tu smo jih naš-
teli le nekaj.

Od vabil na glasbene dogod-
ke se preselimo še na druge 
prireditve. Hranimo vabila 
na predavanja Kulturnega 
društva sv. Jakoba, prvo va-
bilo ima letnico 2007. Mor-
da bo kdo preučeval zgodo-
vino Kulturno umetniškega 
društva Tone Kranjc tudi s 
pomočjo povabil na razsta-
ve, ali pa z letaki in zložen-
kami zgodovino prireditev 
in dogodkov Turističnega 
društva Kamn'k …
Zbirka obsega tudi drobni 
tisk javnih zavodov, kot so 
letaki z vabili na prireditve, 
zloženke s predstavitvami 
kamniškega muzeja, vrtcev, 
šol … Obsežne zbirke pa 
predstavljajo vabila na prire-
ditve in dogodke Zavoda za 
turizem, šport in kulturo in 
pred tem Agencije za razvoj 
turizma in podjetništva, 
prvo vabilo v naši zbirki ima 
letnico 2000.
Letnico 1979 pa nosi prvo 
vabilo iz najobsežnejše zbir-
ke vabil na prireditve v orga-
nizaciji Zveze kulturnih or-
ganizacij Kamnik in kasneje 
Javnega sklada za kulturne 
dejavnosti, Območne iz-
postave Kamnik.  
Seveda pa nismo zanemarili 
prospektov, ki so bili izdani 
z namenom promocije turi-
stičnih znamenitosti Ka-
mnika, Komende, Arboretu-
ma, Term v Snoviku, Velike 
planine … 
 

Dve zbirki sta tudi 
digitalizirani
Hkrati s postopkom preure-
ditve in načina hrambe 
drobnega tiska v fizični obli-
ki smo v knjižnici oblikovali 
dve obsežni digitalni zbirki 
in ju objavili na domoznan-
skem portalu Kamra. To sta 
zbirki o Dnevih narodnih 
noš in o Križnikovem pra-
vljičnem festivalu, ki sta 
med uporabniki portala tudi 
zelo dobro obiskani. Po po-
datkih uredništva portala je 
bila npr. zbirka Dnevi naro-
dnih noš in oblačilne dediš-
čine v izbranih virih Knji-
žnice Franceta Balantiča 
Kamnik v lanskem letu med 
dvajsetimi najbolj obiskani-
mi na portalu. Velik del gra-
diva je za potrebe digitaliza-
cije omenjene zbirke poso-
dil Miran Jereb, dolgoletni 
član organizacijskega odbo-
ra Dnevov narodnih noš in 
direktor Agencije za razvoj 
turizma in podjetništva ter 
član filatelističnega društva. 
Za njegov prispevek se mu 
na tem mestu ponovno zah-
valjujemo. Digitalizirani 
zbirki med drugim obsegata 
obsežna poglavja o drob-
nem tisku, veliko digitalizi-
ranega slikovnega gradiva in 
avdio posnetkov pripovedo-
vanja pravljic. Vabljeni k 
ogledu na spletni povezavi 
www.kamra.si.

Dopolnjen drobni tisk
V Knjižnici Franceta Balantiča Kamnik so ob podpori denarja Evropskega 
socialnega sklada dopolnili, uredili in delno digitalizirali svojo zbirko 
drobnega tiska.

Bojana Klemenc

Snovik – Turistično društvo 
Tuhinjska dolina je v nede-
ljo, 29. septembra, pripra-
vilo že drugo prireditev 
Cvetoča jesen z razstavo rož 
iz krep papirja ter razstavo 
in prodajo rokodelskih iz-
delkov. V prireditvenem šo-
toru pri Termah Snovik so 
se obiskovalci lahko sami 
preizkusili v izdelavi papir-
natih cvetlic ali šopka. Nek-
daj je bilo na podeželju 
močno razširjeno izdelova-
nje rož iz papirja. Najpogo-
steje so jih oblikovali iz 
krep papirja, nekateri tudi 
iz posebnih papirjev za iz-

delovanje rož. Ponekod so 
jih tudi povoščili in tako do-
segli njihovo trajnost in od-
pornost. S kulturnim pro-
gramom se je na odru 

predstavila Godba Tuhinj-
ska dolina, nastopila pa sta 
tudi zbora Village Voices iz 
Avstrije in domači Mešani 
pevski zbor Mavrica. 

Cvetoča jesen v Snoviku
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V junijski akciji smo pokukali v posode za ločeno zbiranje 
mešanih komunalnih odpadkov (črna posoda s črnim po-
krovom), mešane odpadne embalaže (črna posoda z ru-
menim pokrovom) in biološko razgradljivih kuhinjskih 
odpadkov (rjava posoda) prebivalcev krajevnih skupnosti 
Mekinje, Nevlje in Center. Pregledali smo 62 zbirnih mest in 
izdali 55 opozoril za nepravilno ločevanje odpadkov ter 
samo sedem pohval za zgledno ločevanje odpadkov. Pri 

tokratnem nadzoru si želimo, da bi bil na terenu viden napre-
dek in stremljenje občanov k izboljšanju kakovosti bivalnega 
okolja, ki se odraža tudi skozi uspešnost ločenega zbiranja in 
nadaljnjega ravnanja z zbranimi komunalnimi odpadki.

Naj prizora na spodnjih slikah postaneta preteklost (nepra-
vilno odlaganje odpadkov, ki ne sodijo v posodo za ločeno 
zbiranje mešanih komunalnih odpadkov):

NADZOR NAD PRAVILNIM LOČEVANJEM 
ODPADKOV PRI GOSPODINJSTVIH
V mesecu oktobru bomo, v sodelovanju z Inšpekcijsko službo Občine Kamnik,  
ponovili nadzor nad ločevanjem odpadkov pri gospodinjstvih. 

Odlaganje embalaže (junij 2019)Odlaganje biološko razgradljivih odpadkov  
(junij 2019)

Aleš Senožetnik

Sela pri Kamniku – Kdor 
vsaj površno spremlja medi-
je, v minulih tednih ni mo-
gel spregledati Kipa svobo-
de, ki je konec avgusta »zra-
sel« na Selih pri Kamniku. 
Kip, ki močno spominja na 
karikirano podobo ameri-
škega predsednika in slo-
venskega zeta Donalda Tru-
mpa – čeprav idejni oče pro-
jekta Tomaž Schlegl takšne 
interpretacije prepušča vsa-
kemu posamezniku –, je 
postal senzacija, ki ni odme-
vala le v slovenskih, temveč 
tudi v največjih svetovnih 
medijih. O selskem kipu 
svobode so se namreč razpi-
sali v (sicer protitrumpovsko 
nastrojenem) Washington 
Postu, New York Timesu, 
britanskem The Guardianu, 
o njem je poročala agencija 
Reuters, BBC, CNN in še 
številne druge ugledne me-
dijske hiše.

Zaradi kipa na Selih tudi 
številni tujci
»Do neke mere sem priča-
koval, da bo kip sprožil me-
dijski bum, vsekakor pa ne v 
tako planetarnem obsegu, 
kot se je to kasneje zgodilo,« 
nam je povedal Schlegl, ki 
sicer poudarja, da je kip delo 
Športnega in kulturnega 
društva Sela, ki so idejo kaj 
hitro sprejeli. »Najprej je 
bilo sicer nekaj smeha, a so 
člani hitro pograbili za delo. 

Povezali smo se tudi z dru-
gimi vaščani in gasilci, saj je 
smisel v tem, da vaščani 
med seboj sodelujemo,« še 
dodaja Schlegl.
Na ogled kipa v vas prihajajo 
številni obiskovalci z vseh 
koncev, tudi številni tujci, ki 
so v bližini. »Eni so se ob 
njem želeli le fotografirati in 
o sporočilu niso dosti razmi-
šljali. Neka mladenka pa se 
je prav zaradi našega kipa in 
kipa Melanije v Sevnici k 
nam pripeljala z Reke,« o 
mešanih odzivih obiskoval-
cev pravi avtor.
V vasici, ki šteje le nekaj več 
kot 140 prebivalcev, pa je 
kip naletel tudi na neodob-
ravanje. »Med bolj nena-
vadnimi odzivi, ki sem jih 
slišal, so bili tisti, da se 
bomo zamerili Ameriki in 
celo, da nas bodo Američani 

napadli,« pravi Schlegl. 
Sprva napovedano odprtje 
konec avgusta so bili organi-
zatorji primorani odpoveda-
ti, saj zaradi velikega zani-
manja ljudi in tudi tujih 
medijev niso mogli zagoto-
viti varnosti za obiskovalce, 
nato pa so jo izvedli sredi 
septembra, ko se je prah 
okoli kipa že nekoliko pole-
gel in je na Sela prišlo nekaj 
deset ljudi.

Dobra umetnost ustvarja 
nelagodje
Schlegl gledalcu ne vsiljuje 
možnih interpretacij kipa, 
saj je eden od temeljev 
umetnosti prav to, da dopuš-
ča različne poglede. Pa tudi, 
da ustvarja nelagodje, saj 
meni, da mora biti dobra 
umetnost provokativna, da 
doseže učinek. S karikaturo 

ameriškega predsednika v 
pozi kipa svobode je Schleg-
lu zagotovo uspelo vzbuditi 
nelagodje in sprovocirati 
gledalca. Združiti Trumpa 
in kip svobode pomeni 
združiti nezdružljivo: kip, 
ki predstavlja simbol in iko-
no svobode in svoboščin, 
ter predsednika, ki kot poo-
sebljenje razširjajočega se 
populizma v svetu predsta-
vlja vse večjo grožnjo tej 
svobodi. »Po svetu je morda 
petdeset takšnih kipov, pri 
tem pa se pozablja, kaj sim-
bolizirajo. Politika popu-
listov je popolno nasprotje 
ideji kipov svobode,« poja-
snjuje sogovornik, ki doda-
ja, da so za stanje v svetu 
soodgovorni tudi mediji, ki 
v iskanju senzacionalizma 
razširjajo ideje populistič-
nih voditeljev.
Koliko časa bo selski kip še 
opozarjal na tovrstne nevar-
nosti, ostaja neznanka. Na 
privatnem zemljišču lahko 
stoji dva meseca, nato pa 
bodo zanj morali poiskati 
prostor drugje. V društvu so 
že zagnali kampanjo na 
spletni platformi Kickstar-
ter, s katero bi radi zbrali 
sredstva za odkup zemljišča. 
A Schlegl priznava, da so 
bili morda prepozni: »Kam-
panjo smo začeli, ko se je 
prah okoli kipa že polegel, 
zato v tujini, predvsem 
Ameriki, zanjo ne vedo, pri 
nas pa za takšne ideje po na-
vadi ni posluha.«

Kip, ki provocira
V zadnjem času je precej prahu dvignil Kip svobode na Selih, s katerim lokalno društvo in avtor kipa 
Tomaž Schlegl nastavljata ogledalo družbi, v kateri populizem krati svobodo posameznika.

Tomaž Schlegl / Foto: Gorazd Kavčič

Bojana Klemenc

Kamnik – Staro mestno je-
dro in njegova okolica nudi-
ta veliko zanimivih motivov, 
ki še posebej zažarijo skozi 
prosojnost, svežino in jas-
nost barv akvarela, pove 
lastnica trgovine Rudica Ko-
vačič Ahlin. Razstava je za-
snovana kot izložbena raz-
stava in kot taka dostopna 
vsem, hkrati pa tudi naključ-
nim mimoidočim. »Naš na-
men je predstaviti in spod-
bujati zanimanje za umet-
nost na lokalnem nivoju, ne 

nazadnje je naše mesto s 
svojo lepoto in očarljivostjo 
že od nekdaj navdih za mno-
ge umetnike. Razstava se bo 
po zaključku preselila v vir-
tualni prostor na splet,« do-
daja Rudica. 
Avtorica desetih akvarelov je 
diplomirana arhitektka Nad-
ja Obersnel, ki se je s tema-
tiko Kamnika srečala že 
med študijem arhitekture, 
ko je analizirala Plečnikovo 
cerkev v Stranjah. Umetnica 
je ujela lepoto in slikovitost 
vedut kamniških ulic in Ve-
like planine.

Kamnik v akvarelu
V trgovinici Kotiček pod srečno zvezdo v 
Maistrovi ulici je bila od 20. do 30. septembra na 
ogled izložbena razstava Kamnik v akvarelu.

Rudica Kovačič Ahlin pred izložbo razstavljenih akvarelov 

Bojana Klemenc

Kamnik – Kulturno in špor-
tno društvo Sandžak je bilo 
ustanovljeno pred več kot 
dvajsetimi leti z namenom 
ohranjanja tradicije in kul-
ture pokrajine Sandžak. 
Srce tega društva je folklor-
na skupina. Že več generacij 
dokazujejo, da kljub majh-
nemu številu Sandžaklij v 
Sloveniji lahko ponosno 
predstavljajo svojo kulturo z 
nošo, plesom, glasbo in 
igro. Zadnjih pet let društvo, 
ki združuje okoli petdeset 
članov, domuje v Kamniku, 
kjer se, po besedah predse-
dnika Haruna Agovića, po-

čutijo dobro. V soboto, 28. 
septembra, so pripravili pri-
reditev Ispod vela zaborava v 
dveh delih. Popoldan so na 
Glavnem trgu predstavili 
bogato narodno nošo in ku-
linarično ponudbo Sandža-
ka (na sliki). Kulinarične 
dobrote so pripravile članice 
društva, na žalost pa se je 
ravno ob začetku dogajanja 
poslabšalo vreme. Drugi del 
programa je potekal v Domu 
kulture Kamnik, kjer je za-
plesala mlada društvena 
skupina folkloristov, pridru-
žili pa so se jim še plesalci iz 
Ljubljane in Kranja. Poleg 
plesa so predstavili še recita-
cije domačih avtorjev.

Kultura Sandžaka
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Kamnik – Člani Likovnega društva Senožeti v Kamniku orga-
nizirajo začetni tečaj akvarela, ki bo potekal štiri oktobrske 
četrtke, in sicer 10., 17., 24. in 31. oktobra med 17. uro in 
19.15 v Galeriji Dika. Tečaj je namenjen odraslim in mlado-
stnikom, vodil pa ga bo akademski slikar Janez Zalaznik. 
Cena tečaja je devetdeset evrov, informacije in prijave na 
številki 031 616 075. J. P.

Začetni tečaj akvarela v Galeriji Dika
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Zvonko Cvek

Kamnik – V Ivančni Gorici 
smo zapustili avtocesto in se 
ustavili v Žužemberku. Ne-
kateri so si ogledali grad, 
drugi pa so se osvežili s 
kavo. Žužemberk je bil v 
zgodovini zaselek, ki je bil 
osrednje naselje Suhe kraji-
ne, kasneje pa se je razvil v 
vas in še kasneje v trg. Trške 
pravice je Žužemberk dobil 
leta 1399. Pot nas je naprej 
po cesti »partizanki« pope-
ljala v Črnomelj, kjer nas je 
pred spominskim obelež-
jem pričakal Slavko Malešič, 
predsednik Pokrajinskega 
odbora zveze veteranov voj-
ne za Slovenijo Bela krajina. 
V svoji predstavitvi nas je 
seznanil, kako so v času osa-
mosvojitvene vojne prevzeli 
objekte JLA na območju ob-
čin Črnomelj in Metlika. Po-
membno je bilo to, da so 
objekte zavzeli brez žrtev. V 
Metliki smo obiskali Belo-

kranjski muzej Metlika, ki 
je bil odprt leta 1951. Name-
ščen je v Metliškem gradu, 
ki stoji v starem delu mesta. 
Muzej skrbi za premično 
kulturno dediščino Bele kra-
jine. V vasi Radovica, kjer 
smo imeli kosilo in tovari-
ško srečanje, smo obiskali 
tudi Osnovno šolo Brihtna 
glava, kjer smo na zabaven 
način podoživeli učno uro iz 
leta 1950.
Na poti proti Ljubljani smo 
se ustavili še pred Novim 
mestom in si ogledali Spo-
minski park Poganci. Spo-
minski park so postavili v 
spomin na prvi oddani strel 
za samostojno Slovenijo. V 
parku je postavljeno tudi 
bojno vozilo BOV, eno iz-
med tistih, ki so bili leta 
1991 v koloni oklepnikov 
JLA, ki se je iz Pogancev 
pomikala proti Ljubljani. 
Zaustavljena je bila na 
Medvedjeku, kjer je bila 
tudi poražena.

Združenje bo dobilo  
novo vodstvo

Med vožnjo proti Kamniku 
nas je predsednik Območne-
ga združenja veteranov voj-
ne za Slovenijo (OZVVS) 
Kamnik - Komenda mag. 
Zvonko Cvek seznanil z dej-
stvom, da obstoječim orga-
nom območnega združenja 
v letu 2020 poteče mandat 
in da je zato predsedstvo 
OZVVS sprejelo sklep, da se 
s 1. oktobrom začne kandida-
cijski postopek za kandidate 
za predsednika, namestnika 
predsednika, sekretarja, čla-
ne predsedstva, člane nad-
zornega odbora in člane ča-
stnega razsodišča. Vsak član 
območnega združenja ima 
pravico, da predlaga kandi-
date za omenjene organe 
združenja. Predloge pošljite 
na naslov OZVVS Kamnik - 
Komenda, Glavni trg 24, 
1240 Kamnik ali na e-naslov 
zvonko.cvek@siol.net.

Veterani  
v Beli krajini
V soboto, 14. septembra, se je petdeset kamniških veteranov vojne za 
Slovenijo udeležilo strokovne ekskurzije v Belo krajino, katere cilj je bil 
ogled spominskih obeležij osamosvojitvene vojne.

Kamniški veterani vojne za Slovenijo pred oklepnikom v Spominskem parku Poganci

Irena Bizjak

Loke v Tuhinju – Sezona 
trgatev trka na vrata in srca, 
pravijo vinogradniki, saj po-
zno poleti in zgodaj jeseni 
obirajo sadove celoletnega 
dela.
Delček veselja, ki vlada v tem 
času v vinogradih, smo užili 
tudi varovanci in zaposleni 
VDC Sožitje Kamnik, ki »do-
mujemo« na Lokah v Tu-
hinjski dolini.
Med virštanjskimi vinogradi 
so nas pričakali na turistični 
kmetiji Štraus Kramer. V 

njihovem vinogradu smo 
poprijeli za vinogradniške 
škarje in družno ugotovili, 
da opravilo nikakor ni lahko. 
Posladkali smo se z 
grozdjem, iz katerega pride-
lujejo vino Zeleni silvanec. 
Razkazali so nam moderno 
opremljeno vinsko klet, za 
protiutež pa nam je župnik 
iz Podčetrtka nazorno prika-
zal stiskanje mošta na stari 
leseni stiskalnici, kakršne 
smo do sedaj lahko občudo-
vali le v kakšnem muzeju. 
Seveda se nismo odrekli 
pokušnji in nazdravljanju s 

sveže iztisnjenim moštom.
Pa dogodivščinam še ni bilo 
konca. V Olimju nas je v 
skrivnostni vili v starinskem 
slogu zajel dišeč oblak vonja 
po čokoladi. V čokoladnici so 
nam predstavili zgodovino 
razvoja te najslajše obrti na 
svetu, razložili postopek iz-
delave čokolade, pred očmi, 
polnimi pričakovanja, so iz-
delali pralino, nam postregli 
s tablicami čokolade in nas 
ob slovesu obdarili s čoko-
ladnimi lizikami. Tako kot 
se spodobi, smo dan zaklju-
čili z odličnim kosilom.

Poprijeli za 
vinogradniške škarje
Varovanci Varstveno delovnega centra Sožitje Kamnik so se podali  
na trgatev v Virštajn.

INTEGRIRAN CENTER ZA KREPITEV 
ZDRAVJA
Zdravstveni dom Kamnik je bil uspešen 
na javnem razpisu projekta nadgradnje in 
razvoja preventivnih programov ter nji
hovo izvajanje v primarnem zdravstve
nem varstvu in lokalni skupnosti.
Projekt je razvit z namenom uporabe no
vih, drugačnih pristopov v preventivnih 
programih za krepitev zdravja in pri 
zmanjševanju neenakosti v zdravju v lo
kalnih skupnostih.
V centru so zaposleni strokovni sodelavci, 
ki pokrivajo različna področja dela. To so: 
zdravnik specialist, medicinska sestra, psi
holog, fizioterapevt, kineziolog in diete
tik, ki se vam bodo na omenjenem do
godku v sklopu izvedbe različnih delavnic 
podrobneje predstavili.
Naš namen je spodbuditi prebivalstvo k 
ohranjanju in krepitvi zdravja, zmanjševa
nju neenakosti v zdravju ter aktivni skrbi 
za lastno zdravje.
Obravnavamo vse, ki želijo spremeniti 
svoje življenjske navade, povezane z 
zdravjem, ali potrebujejo spodbudo, da 
naredijo prvi korak k spremembi.
Strokovno osebje Centra za krepitev 
zdravja poleg delavnic za krepitev zdravja 
izvaja tudi predavanja vzgoje za zdravje v 
vrtcih, šolah, delovnih organizacijah ter v 
lokalni skupnosti.
Z izvedbo te nadgradnje želimo prispeva
ti k boljši informiranosti, motiviranosti in 
posledično vključenosti populacije v pre
ventivne programe ter dostopnejšim in 
ustreznejšim preventivnim obravnavam.
Predstavitvi delavnic zdravega življenj
skega sloga se bo pridružila tudi patro
nažna služba, ki bo podrobneje predstavi
la preventivno in kurativno dejavnost pa
tronažne medicinske sestre.
Medicinska sestra v patronažnem varstvu 
se pri svojem delu srečuje z obravnavo 
pacientov, svojcev in skupnosti v vseh živ
ljenjskih obdobjih in situacijah.
Njena pomembna vloga je pri koordinaci
ji vseh oblik pomoči. Svoje varovance 
opozarja, na kaj morajo biti pozorni, česa 
se izogibati in kdaj ukrepati in poiskati 
pomoč. 

Preventivna dejavnost patronažne  
medicinske sestre:
–   izvajanje obravnav novorojenčkov, do

jenčkov in otročnic na domu po 
posodob ljenem programu (obisk no
sečnice, otročnice in novorojenčka),

–   izvajanje posvetovalnic patronažnih 
medicinskih sester v lokalni skupnosti,

–   preventivni pregledi na domu za staros
tnike oz. obnemogle (padci, merjenje 
vitalnih funkcij…)

Kurativna dejavnost patronažne  
medicinske sestre:
–   preveza vseh vrst ran, aplikacija terapije, 

jemanje krvi in ostalih vzorcev na domu 
oz. delo po naročilu zdravnika

–   izvajanje delovnega naloga in katere 
dejavnosti patronažna medicinska se
stra lahko opravi sama

SLUŽBA NUJNE MEDICINSKE POMOČI
Zvok sirene reševalnega vozila nas sleher
ni dan obda s tesnobo in neprijetnimi ob
čutki ter skrbjo do sočloveka.
V trenutku, ko je ogroženo življenje člove
ka in nekdo potrebuje nujen medicinski 
prevoz, so vmesni člen med opazovalcem 
in ponesrečencem neustrašen tim enote 
NMP.
Številka 112, ki pomeni klic v sili, v hipu 
sproži utečen mehanizem delovanja. Biti 
reševalec pomeni imeti visoko razvit ob
čutek dolžnosti in odgovornosti do ljudi 
ter pripadnost kolektivu. Delo je težko in 
zahtevno.
Reševalci so kot steber varnega in spod
budnega življenjskega okolja. Ko gre za
res in ko sekunde odštevajo možnosti 
preživetja, takrat odpade vse odvečno. 
Ostane le bistvo. Boj za dragoceno človeš
ko življenje.

Za visoko usposobljene in učinkovite re
ševalne ekipe je potrebno veliko znanja in 
seveda opreme. V ta namen bo Reševalna 
postaja Kamnik v sklopu dogodka 
predstavila novi dve reševalni vozili. Prav 
tako bo na ogled novo vozilo urgentnega 
zdravnika (VUZ), ki je namenjeno zdravni
kom pri opravljanju hišnih obiskov paci
entov na njihovem domu.
Hkrati bo potekala teoretična in praktična 
predstavitev temeljnih postopkov oživlja
nja (TPO) odrasle osebe in otroka z upora
bo avtomatskega defibrilatorja (AED).
Se kdaj vprašate, kako bi se odzvali, če bi 
se pred vami kdo zgrudil in obležal brez 
znakov življenja? Bi se znali pravilno odz
vati in mu pomagati?
V Sloveniji vsak dan srčni zastoj doživi 
povprečno deset ljudi, od tega jih več kot 
polovica takoj umre.
Najbolj pomembno je, da smrt zaradi srč
nega zastoja lahko preprečimo.
Nenadni srčni zastoj se lahko zgodi kjer
koli, kadarkoli in komurkoli. V takšnih pri
merih je pomemben odzivni čas in znanje 
o temeljnih postopkih oživljanja (TPO). Pri 
reševanju srčnih zastojev je najboljša 
možnost preživetja masaža srca ter upo
raba avtomatskega defibrilatorja (AED). 

Reševalna ekipa NMP Kamnik je odlična 
ekipa, ki dela z roko v roki in si odkrito za
upa. Trudimo se, da ostanemo profesio
nalna in visoko kakovostna organizacija, 
zato želimo, da naši krajani čutijo in vidijo, 
da se tega zavedamo sleherni trenutek.

Sodelovanje na dogodku je brezplačno. 
Prireditev bo v primeru slabega vremena 
potekala v prostorih Zdravstvenega doma 
Kamnik. 

Vljudno vabljeni!
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»POD KAMNIŠKIMI PLANINAMI  
ŽIVIMO ZDRAVO IN VARNO«

V SOBOTO, 19. 10. 2019,  z začetkom ob 9. uri bo na Glavnem trgu v centru 
Kamnika potekala predstavitev Integriranega Centra za krepitev zdravja 

ter Službe nujne medicinske pomoči Zdravstvenega doma Kamnik.  
Dogodek bo potekal do 13. ure.
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DVORIŠČNA IN GARAŽNA VRATA, ZAPORNICE, OGRAJE , KONTROLA PRISTOPA ...

041 812 178
info@dorman.si
www.dorman.si

DORMAN d.o.o.,
Zaprice 10, 1240 Kamnik

Ana Zupan

Kamnik – Predaval nam je iz-
kušeni pravnik Blaž Jamšek 
iz podjetja Jamb, ki se ukvar-
ja s pravnim svetovanjem za-
gonskim, malim in srednjim 
podjetjem, je pa tudi eden od 
ustanoviteljev KIKštarterja in 
član upravnega odbora. Za 
sabo ima že raznovrstne iz-
kušnje, ki jih je nabiral tudi v 
tujini, tokrat pa jih je v triur-
nem predavanju delil z nami. 
Na začetku predavanja nam 
je predstavil pravo in oblike 
trgovanja ter razložil nekaj 
osnovnih pojmov, nadaljeval 
pa z uporabnimi nasveti, sta-
tutarnim pravom in sa-
mostojnim podjetništvom. 
Seveda sta bili obvezni temi 
tudi pogodbe in oblike dela, 
marsikoga pa je zanimala 
tudi odškodninska odgovor-

nost. Zaključili smo z danes 
zelo aktualnima temama; 
varstvom potrošnikov in 
varstvom osebnih podatkov, 
čisto za konec pa smo se do-
taknili še področja intelektu-
alne lastnine.   

Čez celotno predavanje so 
imeli obiskovalci kar nekaj 
vprašanj; nekateri svoja 
podjetja že imajo, drugi pa 
o svojem poslu šele razmiš-
ljajo. Ker je za vsa vprašanja 
med predavanjem zmanjka-
lo časa, je Jamšek z vese-
ljem odgovoril in z nasveti 
pomagal tudi po predavanju 
med druženjem z obisko-
valci.
Naš predavatelj je poln zna-
nja, ki ga je z veseljem delil 
s poslušalci, dogodek pa je 
bil zagotovo zelo zanimiv in 
koristen. Komaj čakamo, da 
vsi tisti, ki svojih idej o pod-
jetjih še niso uresničili, pre-
lijejo na novo pridobljeno 
znanje v prakso in se lotijo 
svojega posla. 
Vi pa ste vabljeni, da se nam 
pridružite na prihajajočih 
dogodkih.

Podjetniki in pravo
Vsak podjetnik se srečuje s pravilniki, zakoni in pogodbami. Da se v tem 
znajde, pomagajo nasveti pravnikov, zato sta KIKštarter in Gospodarska 
zbornica Slovenije organizirala predavaje Osnove prava za podjetnike.

Predavatelj Blaž Jamšek

Suzana P. Kovačič

Kamnik – Na olimpijadi je 
sodelovalo 44 ekip (vsaka s 
po štirimi tekmovalci) iz 44 
držav, tekmovanje je bilo 
sestavljeno iz pisnega in te-
renskega dela ter multime-
dije. Vse je potekalo v 
angleščini. Aljaž je povedal: 
»Tisti, ki nam angleščina ni 
materni jezik, smo imeli na 
voljo sicer pol ure več časa 
za reševanje nalog, a je bilo 
kar zahtevno, saj v nava-
dnem slovarju, ki smo ga 
lahko imeli za pripomoček, 
ni prevoda strokovnih geo-
grafskih besed.« Pisne nalo-
ge so bile esejskega tipa, 
obravnavanih je bilo šest 
tem, za katere vnaprej niso 
vedeli. Teme so bile kmetij-
stvo in podnebne spremem-
be, potresi, globalizacija, 
morski tokovi, sipine in var-
nost oskrbe z vodo v priho-
dnosti. Aljaž je bil najbolj 
suveren v terenskem delu, 
kjer je bila poleg znanja po-
membna tudi iznajdljivost, 
in pri tem je dobil tudi naj-

več točk; odpeljali so jih na 
nekaj vnaprej neznanih lo-
kacij, tekmovalci so jih mo-
rali raziskati, na zemljevidu 
označiti in smiselno razpo-
rediti v legendo. Na multi-
medijskem testu so morali 
odgovoriti na štirideset vpra-
šanj. Tako so jim npr. pred-
vajali zvočni posnetek neko-

ga, ki hodi po plaži, in ugo-
toviti so morali, za katero 
plažo gre. V tem delu je 
prevladala splošna razgleda-
nost. 
Nastanjeni so bili v študent-
skem domu približno uro 
vožnje izven samega mesta 
Hongkong. Nad univerzo, 
kjer je bilo organizirano 

tekmovanje, je bil Aljaž 
navdušen: »Dimenzije pre-
davalnic so takšne, kot so 
dvorane v Cankarjevem 
domu v Ljubljani.« Gostite-
lji so bili prijazni, približali 
so jim svojo kulturo ... Tek-
movanje je potekalo od 30. 
julija do 5. avgusta, sloven-
ska ekipa se je zatem za ne-
kaj dni udeležila še t. i. post 
ekskurzije. Ogledali so si 
Unescov geo park, budistič-
ne templje, tradicionalno 
ribiško vas, tematski Ocean 
park, pa vrh, od koder je 
najlepši pogled na mesto 
Hongkonk, imeli so treking 
na otoku Lantau ... »Hon-
gkong si napačno predsta-
vljamo. Pozidanega je malo, 
morda dvajset odstotkov po-
vršine, vse ostalo so hribi, 
zelenje. Samo mesto je čis-
to, stanovanja najdražja na 
svetu, hrana in mestni pro-
met pa poceni.« Aljaž Krevs 
se je olimpijade udeležil 
prvič in ima še eno prilož-
nost prihodnje leto, kajti en 
tekmovalec se je lahko ude-
leži dvakrat.

Bronast na geografski olimpijadi
Štirje slovenski dijaki, ki so dosegli največ točk na državnem tekmovanju, so se z mentorji med 
poletnimi počitnicami udeležili svetovne geografske olimpijade v Hongkongu, med njimi je bil Aljaž 
Krevs iz Volčjega Potoka, ki je osvojil bron. 

Aljaž Krevs (desno), gimnazijec četrtega letnika Gimnazije 
in srednje šole Rudolfa Maistra Kamnik, s še enim 
tekmovalcem, srebrnim Jobom Stoparjem iz Naklega

Jasna Paladin

Kamnik – Svetovnemu Pod-
nebnemu štrajku Friday's 
for Future (petki za priho-
dnost) so se na pobudo ko-
ordinatorice akcije Mojce 
Janžekovič iz Osnovne šole 
Toma Brejca nedavno prid-
ružili tudi učenci Osnovne 
šole Toma Brejca, Osnovne 
šole Frana Albrehta, Osnov-
ne šole 27. julij Kamnik in 
zavoda Cirius.
Nezadovoljstvo nad odloče-
valci po vsem svetu so tako 

kot še približno 13 tisoč mla-
dih v štirinajstih slovenskih 
mestih in še mnogo več po 
vsem svetu izrazili v petek, 
27. septembra, ko so točno 
ob 12. uri prijeti za roke 
obkrožili obe šolski stavbi in 
tako simbolično objeli naš 
planet ter s tem odločno 
sporočili, da jim je za našo 
prihodnost še kako mar. 
Še bolj glasni in odločni so 
bili njihovi vrstniki v Lju-
bljani, ki so od politikov zah-
tevali razglasitev podnebne 
krize.

Podnebni štrajk
Podnebnemu protestu so se minuli petek 
pridružili tudi nekateri kamniški osnovnošolci.

Učenci so prijeti za roke takole obkrožili obe mestni 
osnovni šoli. / Foto: Jasna Paladin
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Rovi pod starim 
Kranjem 

www.visitkranj.com
Vstopnice so na voljo na vseh Petrol servisih in prodajnih mestih Eventim.
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V knjigi vam razkrivamo 
koristne nasvete in 
postopke za domačo 
pripravo mlečnih 
izdelkov. Od najbolj 
preprostih, kot so 
kislo mleko, jogurt, 
kefir do zahtevnejših 
mehkih sirov v slanici, 
mocarele, sira za žar 
in drugih izdelkov iz 
smetane.
V knjigi je poleg cele 
palete navodil za 
izdelavo tudi več kot 
40 slastnih receptov 
za jedi, za katere so 
poleg drugih sestavin 
uporabljeni tudi 
mlečni izdelki.
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168 strani,17 x 23,5 cm, brošura

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Nazorjeva ulica 1 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04 201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si. 

Če želite, da vam jo pošljemo po pošti,  
se poštnina zaračuna po ceniku Pošte Slovenije.

Leon Pirman

Kamnik – V mesecu juliju so 
tudi kegljači in kegljačice 
Kegljaškega kluba Kamnik 
začeli priprave za novo sezo-
no. Med prestopnim rokom 
se v naših prvih ekipah ni 
spremenilo nič. Verjetno 
smo največjo pridobitev do-
bili z vrnitvijo Marka Oma-
na po dveletni odsotnosti 
zaradi poškodbe.
V pripravljalnem obdobju se 
je poleg treningov odigralo 
tudi nekaj pripravljalnih te-
kem. Sredi avgusta smo 
imeli prijateljsko tekmo v 
Postojni z ekipo Proteus. 
Konec avgusta so k nam na 
trening tekmo prišli avstrij-
ski državni prvaki iz Neun-
kirchna. Mesto Neun-
kirchen se nahaja približno 
sedemdeset kilometrov pred 
Dunajem in je le malo večje 
od Kamnika. Rezultat je bil 
drugače nepomemben, ven-
dar zanimiv, in kot dobri go-
stitelji smo končali tekmo z 
izidom 4 : 4. Bolj pomem-
ben od rezultata je bil poda-
tek trenerju, kako so igralci 
v tistem trenutku pripravlje-
ni. Seveda pa se to lahko 
dobi s samo s kvalitetnim 
nasprotnikom, kot je bila 
ekipa avstrijskega prvaka, za 
katerega igra tudi še lani 
spomladi naš igralec Janže 
Lužan. Naslednji konec te-
dna so nam vrnili obisk pri-
jatelji iz Postojne in smo 
odigrali prijateljsko tekmo 

tako punce kot fantje. 
V začetku septembra smo 
šli na tradicionalni medna-
rodni turnir v Skopje. Na 
tem turnirju nastopajo po-
leg naše še ekipe Vardar, Be-
ograd in Partizan iz Beogra-
da, Revita iz Banjaluke ter 
Mertoljak iz Splita. V hudi 
konkurenci smo osvojili 3. 
mesto. Ekipo Vardarja smo 
povabili na prijateljsko tek-
mo v Kamnik in povabilo so 
tudi sprejeli.  
T e k m o v a l n a  s e z o n a 
2019/20 se je začela v sobo-
to, 14. septembra. Obe naši 
ekipi sta gostovali, fantje v 
Ljubljani s povratnikom v 1. 
ligo ekipo Ograjca iz Lju-

bljane, in zmagali z rezulta-
tom 5 : 3. Jure Starman 
(600) in Matej Turk (563) 
sta bila med našimi najbolj-
ša. Dekleta so gostovala v 
Mariboru in izgubila z ekipo 
iz Miklavža z 1 : 7. Edini 
dvoboj je dobila Tea Repnik. 
Druga ekipa v 2. državni ligi 
je izgubila doma z Adrio iz 
Kopra z rezultatom 2,5 : 5,5, 
tretja ekipa pa je premagala 
prav tako doma s 5 : 3 Loko-
motivo iz Ljubljane. 
Po naključnem žrebu tek-
movalnega urnika za sezono 
2019/20 so v drugem krogu 
igralci Calcita zopet gostova-
li, in to kar pri lanskih dr-
žavnih prvakih iz Maribora, 

in bili poraženi z 2 : 6. Med 
našimi sta točke dobila Pe-
ter Jantol s 583 in Kristjan 
Mijatovič s 587 podrtimi 
keglji. Dekleta so bila drugo 
kolo prosta, ker je ekipa 
Adrie iz Kopra izstopila iz 
lige. Druga in tretja ekipa pa 
sta v drugem kolu igrali 
doma in obe premagali svo-
je nasprotnike. Že v petek je 
tretja ekipa odpravila Ljubelj 
iz Tržiča. V domači ekipi sta 
bila najboljša Marjan Dolin-
šek (583) in Gašper Pirman 
(542). Druga ekipa je igrala 
proti zelo dobri ekipi Triglav 
II iz Kranja in zmagala s 6 : 
2. Med našimi sta bila naj-
boljša Štefan Flerin (583) in 
Rudi Vidic (557).
Po prvih treh kolih se je dr-
žavno prvenstvo prekinilo 
zaradi mednarodnih tekmo-
vanj. Naši prvi ekipi obe na-
stopata od 30. septembra do 
6. oktobra na NBC pokalu v 
Slavonskem Brodu. V moški 
konkurenci nastopa kar 25 
ekip iz cele Evrope, Sloveni-
jo poleg naše ekipe zastopa 
še ekipa Proteusa iz Postoj-
ne. V ženski konkurenci je 
17 ekip, prav tako iz vse 
Evrope, ob naši ekipi Calcita 
predstavljajo Slovenijo še 
igralke Ljubelja iz Tržiča. 
Tako bomo dostojno in tako 
kot do sedaj ponosno 
predstavljali Kegljaški klub 
Kamnik, mesto Kamnik in 
Slovenijo po celi Evropi, 
čeprav je za nas to veliko fi-
nančno breme.

Kegljači začeli novo 
tekmovalno sezono
Tekmovalci Kegljaškega kluba Kamnik imajo za seboj že nekaj tekem v domačih ligah, te dni pa se 
obe prvi ekipi merita tudi na mednarodnem tekmovanju v Slavonskem Brodu.

Prva moška ekipa Kegljaškega kluba Kamnik

Kristijan Erjavec

Kamnik – Na Madžarskem v 
kraju Nagykanizsa so Calci-
tovci dirkali  v okviru repre-
zentance na mednarodni 
dirki UCI C1, kjer je Rok 
Naglič privozil 10., Mihael 
Štajnar pa 27. mesto med 41 
elite tekmovalci.  Maruša 
Knap je bila 13. med ženska-
mi.
Boštjan Hribovšek je na Va-
lamar Terra Magica marato-
nu (UCI S3) v okolici Rab-
ca  v elite kategoriji zaostal 
samo za Manuelom Fumi-
com. Uspeh sta dopolnila 
Aljoša Martinjaš s 4. mes-
tom med veterani 2 in Ana 
Podpečan z 2. mestom med 
veterankami.
Vzpon z gorskimi kolesi na 
Blegoš je najhitreje odpeljal 

Blaž Žle pred klubskim ko-
legom Luko Tavčarjem. Ma-
tic Krajnec Žagar je bil abso-
lutno 10., Ambrož Vovk 28. 
in David Jagodič 31.
Pri mladincih do 20 let so 
prva tri mesta osvojili Blaž, 
Matic in Ambrož, v kategori-
ji do 30 let   je zmagal Luka 
Tavčar, med moškimi od 50 
do 60 let je bil Janez Vovk še-
sti. »Danes sem se počutil 
dobro. Od starta nisem preti-
raval s tempom, nato je klub-
ski kolega Luka Tavčar prev-
zel mesto vodilnega in držal 
sem se vodilne trojice. Nato 
je sledil napad Luke in malo 
sem zaostal. Nadaljeval sem 
z visokim tempom in ju spet 
ujel. Sledil je položnejši del, 
kjer sem naredil kar nekaj 
razlike, in do vrha šel na pol-
no. Bil sem res vesel, saj sem 

se po celi sezoni spet počutil, 
kot je treba,« je zmago na 
Blegošu opisal Žle.
Na enduro 4fun tekmi v Ko-
čevju je sodelovalo  73 tek-
movalcev. Aktualna sloven-
ska prvakinja Tina Perše je 
zmagala med ženskami (31. 
absolutno), Miha Spruk je 
osvojil 3. mesto v kategoriji 
moški 35–39 (21. absolutno) 
in Peter Vovk 6. pri mladin-
cih (29. absolutno).
Štiriindvajseti kronometer 
na Rašico sta najhitreje od-
peljala Blaž Žle in Matic Kra-
njec Žagar. Blaž se je z rezul-
tatom 13:26,93 močno pribli-
žal rekordu proge. Pri dečkih 
do 15 let je zmagal David Ja-
godič, peti je bil Nik Auer. 
Pri moških od 40 do 50 let si 
je tretje mesto privozil Sandi 
Auer.

Boštjan Hribovšek je zma-
gal na mednarodnem mara-
tonu XCM Krka Trophy, ki 
ga je minuli konec tedna 
gostilo mestece Drniš na 
Hrvaškem. »Ker sem prvič 
vozil to tekmo, nisem vedel, 
kaj me bo čakalo. Po startu 
smo se pognali v asfaltni 
klanec, nato pa že kmalu na 
hrvaške poti, ki so posejane 
z ostrim kamenjem. Večino 
tekme sva prevozila skupaj z 
Gregorjem Dimicem. Med 
tekmo sem imel že nekaj 
krize, ampak mi je uspelo 
ujeti priključek. Zadnja dva 
kilometra pa je šlo na nož. 
Cilj je bil v mestu z nekaj 
zavoji po ulicah. Čisto na 
koncu mi je uspelo priti 
pred Gregorja in zmagati. 
Počutil sem se dobro,« je 
dan opisal Hribovšek.

Številni uspehi na številnih dirkah
Sredina septembra je bila za gorske kolesarje kamniškega Calcit Bike Teama zelo aktivna. Prisotni in 
uspešni so bili ne več različnih dirkah doma in v tujini.

Aleš Senožetnik

Češnjice v Tuhinju – Češnji-
ški tek, Memorial Zdravka 
Berlica, je svojo štirinajsto 
izvedbo dočakal z novo orga-
nizacijsko ekipo. 
Kot je že pred časom napo-
vedal, je dozdajšnji vodja 
tekmovanja Rajko Jeglič šta-
fetno palico predal mlajši 
generaciji v Športnem dru-
štvu Češnjice. »Po koncu 
mandata prejšnjega predse-
dnika smo zamenjali celot-
no vodstvo društva. Dogovo-
rili smo se namreč, da bo za 
delo poprijela mladina,« je 
povedal novi vodja tekmova-
nja in tudi predsednik 
društva Kristjan Kropivšek.

Tudi novo vodstvo je ohrani-
lo visoko raven tekmovanja 
in razgibano traso v okolici 
vasi, ki že leta privablja tako 
tekače iz okolice kot tudi tis-
te iz bolj oddaljenih krajev. 
Tokrat se je tekmovanja 
udeležilo približno petdeset 
tekačev vseh starosti. 
»S potekom tekmovanja 
smo zadovoljni, morda smo 
pričakovali le nekaj večjo 
udeležbo, a so na isti dan v 
širši okolici potekali še dru-
gi teki, kar se je poznalo tudi 
na udeležbi,« je sklenil Kro-
pivšek.
Na tekmi, ki je štela tudi za 
Tekaški pokal občine Ka-
mnik, sta sicer slavila Tade-
ja Knez in David Vogrin.

Češnjiški tek s 
pomlajenim vodstvom

Predzadnjo septembrsko nedeljo so se tekači 
pomerili na 14. Češnjiškem teku.

Okrog petdeset tekačev se je podalo na tek v Češnjicah. 
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Kamnik – Pokljuka je bila sredi septembra prizorišče držav-
nih prvenstev v letnem biatlonu, na katerem je odlično na-
stopil tudi mladi kamniški biatlonec Lovro Planko, član 
Smučarskega kluba Ihan. V kategoriji mladincev je v sprintu 
osvojil prvo mesto in s tem naslov državnega prvaka. Na 
tekmi s skupinskim startom, ki je bila dan za tem, uspeha 
sicer ni ponovil, saj je bil nenatančen na strelišču, a kljub 
vsemu je bilo državno prvenstvo dobra napoved za bližajo-
čo se zimsko sezono. J. P. 

Lovro Planko državni prvak v letnem biatlonu
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Naravna otroška kozmetika to.to
DARILO OTROŠKI KOŽI
Ste vedeli, da je koža dojenčkov in 
majhnih otrok kar za tretjino tanjša od 
kože odraslih? Nekako do drugega leta 
starosti se njeni naravni zaščitni meha-
nizmi še vedno razvijajo. Od rojstva se 
zato slabše brani pred najrazličnejšimi 
mikroorganizmi in hitreje podlega 
okužbam, prej jo poškoduje sonce,   
manj je odporna na mehansko 
drgnjenje in temperaturne spremem-
be ter mnogo bolj nagnjena k izsušitvi. 

Kozmetiko izbirajmo skrbno  
Z nežno in občutljivo otroško kožo moramo zato 
ravnati pazljivo in odgovorno. Potrebuje 
posebno skrb, v stik z njo pa naj prihajajo le varni 
izdelki. Ker jo čistimo in negujemo bolj pogosto 
kot kožo odraslih, izbirajmo kozmetične izdelke, 

Strokovna sodelavka Karmen Markun, 
Bela štacunca Kamnik na Ljubljanski cesti 4 F  
Za pravilno in  varno nego vašega malčka boste poskrbeli preprosto 
in učinkovito, če boste posegli po izdelkih to.to. Narejeni so v 
Sloveniji, iz naravnih sestavin in so dermatološko testirani. Oglasite 
se v Beli štacunci, da vam jih podrobneje predstavimo.

ki so blagi, je ne dražijo in jo obenem tudi 
zaščitijo, saj sama tega še ne zmore. Skrb za 
otrokovo kožo ne bi smela biti prav nič manjša 
od skrbi za njegovo prehrano.

Preverjajmo sestavo izdelkov
Kozmetični izdelki za čiščenje, nego in zaščito 
otroške kože morajo ustrezati evropski regulativi, 
ki zahteva čistost, stabilnost in mikrobiološko 
neoporečnost tako sestavin kot tudi končnega 
izdelka. V njih mora biti čim manj sestavin, ki jo 
lahko dražijo ali povzročajo alergije, pa tudi 
nepotrebnih dodatkov, kot so konzervansi, 
barvila in dišave. Zato ravnamo modro, če pred 
nakupom preberemo deklaracijo in preverimo 
sestavo izdelkov. Odločitev za takšne, ki se 
ponašajo s čim več naravnimi sestavinami, je 
zagotovo prava.

Novosti v naravni kozmetiki to.to
V Tosami smo pri načrtovanju kozmetičnih 
izdelkov, ki odslej dopolnjujejo oranžno družino 
izdelkov za najmlajše, sledili misli, da je samo 
najboljše dovolj dobro za otroško kožo. to.to 
kozmetika je popolnoma naravna, zato jo lahko 
uporabljamo že od otrokovega rojstva. 

Trije novi izdelki - otroški šampon, mleko in 
negovalno olje - so narejeni iz treh prvovrstnih 
darov narave: iz mandljevega in olivnega olja ter 
ognjiča. Čudovita kombinacija teh dragocenih 
sestavin kožo nežno očisti, neguje in pomirja, 
deluje protivnetno in jo ščiti pred izsuševanjem.

Ob nakupu izdelkov s tem kuponom v Tosamini Beli štacunci Idrija podarimo 20 % popusta na izdelke TO.TO. Kuponi, boni, popusti 
in akcije se ne seštevajo. Kupon ne velja v spletni trgovini, na zaklenjene cene, darilne bone in izdelke na medicinsko naročilnico, ki 
jo predpiše zdravnik. Kupon je za enkratni nakup in velja do 20. 11. 2018.

KUPON ZA 
POPUST20%
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Miha Štamcar

Kamnik – Svojo zadnjo prip-
ravljalno tekmo pred začet-
kom sezone so varovanci 
Marka Brumna igrali v sre-
do, ko so gostili kranjsko 
Hišo na kolesih. Žal so jim v 
končnici priprav nekoliko 
zagodle poškodbe in bole-
zen, zato Brumen, ki bo po 
treh letih spet vodil odbojka-
rje Calcita Volleyja, ni mo-
gel računati na vse svoje va-
rovance. Vseeno pa so prip-
ravljalne tekme pokazale, da 
bodo imeli Kamničani tudi 
letos izredno močno ekipo. 
Prav vsi novinci, Jan Brulec, 
Jan Planinc, Mario Koncilja 
in Poljak Milosz Hebda, so 
potrdili kakovost, medtem 
ko bomo morali na Bojana 
Jordanova, nekdanjega bol-
garskega reprezentanta, še 
nekoliko počakati.
V prvem delu sezone Calcit 
Volley, pa tudi ACH Volley, 
ne bosta igrala rednega dela 
državnega prvenstva. To po-
meni, da bodo imeli Kamni-
čani nekoliko manj naporno 
sezono, kot je bila lanska, 
njen prvi vrhunec pa bo na 
zaključnem turnirju pokala 
Slovenije, kamor se bodo 
morali najprej šele uvrstiti. 
Po lanskem četrtfinalu v po-
kalu Challenge bodo letos 
skušali ponoviti uspeh, v 
srednjeevropski ligi pa si že-
lijo še kaj več kot tretje mes-
to. 
»Dejstvo je, da imamo moč-
no ekipo, vendar ne bi želel 
ničesar prehitevati. Sezona 
bo dolga, veliko bo odvisno 
od tega, kako nam bo služilo 
zdravje, ne skrivamo pa, da 
imamo visoko postavljene 

cilje,« pred sobotno tekmo v 
Ljubljani pravi Brumen. 
Še teden dni več časa, da se 
pripravijo na naporno sezo-
no, bodo imele varovanke 
Gregorja Rozmana. Svojo 
generalko bodo imele v ne-
deljo v Zagrebu, kjer bodo 
vrnile gostovanje domači 
Mladosti, ki je minulo sobo-
to in nedeljo nastopila na 
kamniškem turnirju. Na 
njem so slavile domačinke, 
ki so v soboto po zaostanku 
z 0 : 2 proti madžarski ekipi 
Fatum Nyiregyjaza in 1 : 5 v 
petem nizu prišle do mini-
malne zmage, v nedeljo pa 
so s 3 : 1 premagale še Mla-
dost. "Za zdaj smo lahko za-
dovoljni z napredkom v svo-
ji igri. Na domačem turnirju 
so bile težje nasprotnice Ma-
džarke, me pa veseli, da smo 
se po dveh izgubljenih nizih 

znali dvigniti. Zadovoljen 
sem tudi s tem, kako se je 
na mestu sprejemalke zna-
šla Eva Zatković, saj smo s 
tem pridobili širino, kako bo 
v nadaljevanju sezone, 
bomo še videli," je bil s pre-
izkušnjama na domačem 
turnirju zadovoljen Gregor 
Rozman, trener kamniških 
odbojkaric.
Tudi prva ženska kamniška 
ekipa bo v novi sezoni spet 
nastopila v štirih tekmova-
njih. Za razliko od moške 
ekipe bo v domačem prven-
stvu igrala od prvega kroga 
naprej, tekme proti Novi 
KBM Braniku in GEN-I Vol-
leyju pa bodo veljale tudi za 
srednjeevropsko ligo. Lani 
se jim v tem tekmovanju ni 
uspelo uvrstiti na zaključni 
turnir, kar je letos eden od 
ciljev. Več uspeha so imele v 

pokalu Challenge, ki so ga 
tako kot moška ekipa konča-
le v četrtfinalu. V prvem kro-
gu bo v začetku decembra 
njihov nasprotnik Olymp iz 
Prage, tudi za Kamničanke 
pa bo prvi vrhunec sezone 
zaključni turnir pokala Slo-
venije, v katerem bodo bra-
nile lansko prvo mesto. V 
domačem prvenstvu si po 
tretjem mestu v minuli se-
zoni želijo narediti vsaj ko-
rak naprej, ne skrivajo pa, 
da je njihova želja naslov 
državnih prvakinj. 
V soboto bosta s tekmova-
njem začeli tudi obe drugi 
kamniški ekipi. Odbojkari-
ce, ki jih vodi Aljoša Jemec, 
bodo igrale v 1B ligi, pomla-
jeno drugo kamniško mo-
ško ekipo pa pod vodstvom 
Gašperja Ribiča čaka 2. DOL 
za moške.

Že v uvodu sezone 
odbojkarska derbija
S sobotnim večnim derbijem v dvorani Tivoli bodo odbojkarji Calcita Volleyja tudi uradno začeli 
letošnjo sezono. Dvoboj z ACH Volleyjem bo veljal le za srednjeevropsko ligo, zato pa bodo teden dni 
pozneje odbojkarice proti Novi KBM Braniku iskale tudi svoje prve točke v državnem prvenstvu.

Kamniške odbojkarice so pred domačimi navijači slavile na turnirju za pokal Kamnika.  

Mateja Živoder

Kamnik – Ogled tekme na 
Glavnem trgu so organizira-
li Odbojkarski klub Kamnik, 
Občina Kamnik in Zavod za 
turizem, šport in kulturo 
Kamnik. Žal tisoč grl ni bilo 
dovolj, da bi slovenski od-
bojkarji v Parizu prišli do 
zlata.
Za slovenske fante so navija-
le tudi odbojkarice Calcita 
Volleyja, ki so tik pred final-
no tekmo osvojile turnir za 
pokal Kamnika, ob njih pa 
so bili v središču Kamnika 
seveda tudi njihovi moški 
odbojkarski kolegi. Zbrane 
navijače je v uvodu pozdra-

vil Matej Slapar, župan obči-
ne Kamnik, ob Oziju, ura-
dni maskoti slovenske izbra-
ne vrste, pa sta program po-
vezovala Franci Kramar 
Cico in Tomaž Okorn. Za 
lačne je poskrbel Anton 
Meso Kamnik, no, pa tudi 
tisti žejni so prišli na svoj 

račun. Središče Kamnika je 
živelo, glasno prepevalo slo-
vensko himno in poskakova-
lo na navijaške napeve.
Čeprav se na koncu ni izšlo 
vse po slovenskih notah, ni 
bilo razloga za slabo voljo. 
Velik prispevek k slovenski 
že drugi srebrni kolajni na 
evropskih prvenstvih je dal 
tudi kamniški odbojkarski 
klub. Še v lanski sezoni je 
dres Calcita Volleyja nosil 
Sašo Štalekar, v preteklosti 
so v njem igrali tudi brata 
Tonček in Žiga Štern ter 
Matic Videčnik, prav tako ne 
smemo pozabiti na podajal-
ca Gregorja Ropreta, ki je 
moral pred polfinalno tek-

mo s Poljsko na operacijo 
slepiča. 
Podobnega obiska kot na 
Glavnem trgu si v kamni-
škem odbojkarskem klubu 
želijo tudi na tekmah. Po-
moč s tribun bo za odbojka-
rje in odbojkarice Calcita 
Volleyja še kako dobrodošla.

Tisoč grl navijalo 
sredi Kamnika
Da je Kamnik najbolj odbojkarsko mesto v 
Sloveniji, se je potrdilo tudi v nedeljo, saj se je na 
Glavnem trgu zbralo kakšnih tisoč navdušencev, 
ki so si ogledali finalni obračun med Slovenijo in 
Srbijo v finalu evropskega prvenstva.

Glasni navijači na Glavnem trgu / Foto: Klemen Brumec

Fo
to

: K
le

m
en

 B
ru

m
ec



12

Starejši

petek, 4. oktobra 2019

Štefan Flerin

Kamnik – Že sam nastop na 
državnem prvenstvu, ki je 
potekalo 18. in 19. sep-
tembra, je bil velik dosežek, 
saj so na tem prvenstvu lah-
ko nastopile le tiste ekipe, ki 
so zmagale na spomladan-
skih regijskih prvenstvih. 
Obema ekipama Društva 
upokojencev Kamnik je to 
uspelo. In še več, Društvo 

upokojencev Kamnik je edi-
no društvo v Sloveniji, ki je 
imelo na prvenstvu obe eki-
pi. 

Ženska ekipa prepričljivo 
najboljša
V sredo so igrale ženske. 
Nastopilo je enajst ekip – 
zmagovalk regijskih tekmo-
vanj. Ekipo Društva upoko-
jencev Kamnik so zastopale: 
Majda Lužar, Lidija Pirman, 
Tatjana Hace, Štefka Flerin 
in Nada Lotrič. Dekleta so 
pokazala izredno borbeno in 
kvalitetno predstavo. Na 
zelo zahtevnem kegljišču 
nobena ni izstopala. Ravno 
zelo izenačeni nastopi naših 
igralk so bili odločilni za 
končni uspeh in prepričljivo 
(43 kegljev pred drugo eki-
po) osvojeno prvo mesto.

Zmaga se jim je 
izmuznila le za en kegelj
V četrtek so nastopili še 
moški. V konkurenci je bilo 
štirinajst ekip. 
Ekipo Društva upokojencev 
Kamnik so zastopali: Rudi 

Vidic, Franci Poljanšek, Šte-
fan Flerin, Brane Potočnik 
in Miro Homar. Tudi fantje 
so začeli odločno in se borili 
za vsak kegelj. 
Ker so nastopili prvi, je bilo 
čakanje na končno uvrstitev 
zelo mučno. Šele proti veče-
ru so bili znani izidi. Ekipa 
Društva upokojencev Ka-
mnik je zasedla odlično dru-
go mesto, le en kegelj za 
zmagovalci in štiri keglje 

pred tretjeuvrščeno ekipo. 
Dodatno veselje pa je pri-
neslo še drugo mesto Rudija 
Vidica, ki je dosegel odlič-
nih 581 podrtih kegljev.

Visoki cilji tudi v novi 
sezoni
Prvo mesto ženske ekipe in 
drugo mesto moške ekipe 
Društva upokojencev Ka-
mnik je le zadnji in najpo-
membnejši dosežek v letoš-
njem letu. Kegljaška sekcija 
pod vodstvom Francija Po-
ljanška dela odlično. To do-
kazuje tudi osvojeno prvo 
mesto v borbenih igrah za 
leto 2019 in odlično četrto 
mesto v Občinski trim ligi. 
Konkurenca za mesta v eki-
pi je zelo močna, to pa se 
odraža v kvaliteti, ki je vsako 
leto boljša.

Tudi letos bo ekipa Društva 
upokojencev Kamnik nasto-
pila v Občinski trim ligi. 
Spet napovedujemo boj za 
vrh lestvice. 
Ob tej priložnosti vabimo 
vse svoje člane na ogled te-
kem in podporo.

Izjemno leto za 
kegljaško sekcijo
Ženska ekipa kegljaške sekcije Društva 
upokojencev Kamnik je na državnem prvenstvu 
kegljaških sekcij, ki je bilo na kegljišču v 
Staničevi ulici za Bežigradom, osvojila prvo 
mesto, moški pa so bili drugi.

Na sliki stojijo z leve: Nada Lotrič, Tatjana Hace, Majda 
Lužar, Lidija Pirman in Štefka Flerin, čepijo z leve: Miro 
Homar, Štefan Flerin, Brane Potočnik, Franci Poljanšek in 
Rudi Vidic. Manjkajo: Pavel Serša, Tone Klemenc in Franc 
Spruk.

Društvo upokojencev Kamnik je bilo edino 
društvo v Sloveniji, ki je imelo na državnem 
prvenstvu tako žensko kot moško ekipo.

Jasna Paladin

Kamnik – »Naše društvo je 
imelo letos res pestro pole-
tje, saj smo začeli z obnovo 
svojih pisarn, kar je nekako 
predhodnica sedemdesetle-
tnice društva, ki jo bomo 
praznovali v prihodnjem 
letu. Leto je zaznamovalo 
tudi srečanje upokojencev 
Gorenjske, ki smo ga orga-
nizirali v Snoviku in za to 
prejeli res velike pohvale z 
vseh strani. Hvala vsem, ki 
ste pri tem sodelovali,« je 
člane društva, ki je najštevil-
nejše v občini Kamnik, in 
goste, zbrane na dvorišču 
društvenih prostorov, nago-
voril predsednik Društva 
upokojencev Kamnik Vinko 
Polak, nato pa pozornost 
preusmeril na upokojence – 
športnike, ki so tudi letos 
dosegli nekaj izvrstnih re-
zultatov. 

Kar šestnajst različnih 
športnih sekcij
V okviru  Komisije za šport 
in rekreacijo Društva upoko-
jencev Kamnik deluje  kar 
šestnajst različnih športnih 
sekcij, in sicer balinanje, 
kegljanje, kegljanje s kroglo 
na vrvici, kolesarstvo, na-
mizni tenis, pikado, plava-

nje, ples, prstomet, pohodi 
in sprehodi, smučanje, stre-
ljanje, šah, tenis  in  nordij-
ska hoja. Vsaka sekcija ima 
svojo vodjo, Komisijo za 
šport in rekreacijo pa je 
vrsto let vodil predsednik 
Miha Prosen, ki pa bo to vlo-
go zdaj prepustil nasledni-
ku. Čeprav je osnovni na-
men telesne aktivnosti ohra-
njanje zdravja in vitalnosti 
ter druženje, pa se številni 
upokojenci še kako radi ude-
ležujejo tudi tekmovanj.
Vinko Polak je skupaj z žu-
panom Matejem Slaparjem 
pokale za letošnje najboljše 
športnike podelil trem naj-
boljšim po posebnem točk-
ovanju med ženskami in 
trem med moškimi: Mimi 
Vrhovnik, Dragi Virjant in 
Dragi Graoran ter Pavlu 
Serši, Mihi Prosenu in Ru-
diju Vidicu. 

Vsestranski športnik Jože 
Baronik
Posebno priznanje za grčo 
športa letošnjega leta so po-
delili Jožetu Baroniku za ak-
tivno sodelovanje pri dejav-
nostih društva – sprehodih, 
pohodih, kolesarjenju, smu-
čanju, pikadu, kegljanju s 
kroglico na vrvici, na-
miznem tenisu in plesu. Vi-

dno ganjeni Jože je ob tem 
dobil tudi simpatično darilo, 
ki mu je v celoti pisano na 
kožo – staro kolo s številni-
mi (prav tako starimi) špor-
tnimi rekviziti. »Namizni 
tenis igram skorajda vsak 
dan, a kaj, ko velikokrat 
zmaga žena,« je med dru-
gim priznal ob prejemu pri-
znanja in nasmejal prisotne.
Podelili so tudi nekaj 
društvenih priznanj, ki so 
jih prejeli: Ani Sušnik (pro-
stovoljka in poverjenica v KS 
Srednja vas), Joži Baronik in 
Peter Prijatelj (oba kegljanje 
s kroglo na vrvici), Marija 
Hribar (strelka), Dragica 
Graoran  in  Zinka Slat-
nar  (obe pikado) ter Miha 
Prosen (za uspešno delo na 
področju vodenja in organi-
ziranja športnih sekcij).

Posebna zahvala Matevžu 
Koširju
Prav posebno zahvalo za pri-
zadevno delo v društvu, še 
posebno pri gospodarskem 
odboru, pa so izrekli Ma-
tevžu Koširju, ki je letos do-
polnil devetdeset let. Več kot 
trideset let je bil aktiven v 
vseh organih društva, s svo-
jimi prijatelji upokojenci pa 
se še vedno, čeprav uradnih 
funkcij nima več, redno do-
biva, in vsi zbrani so si zaže-
leli, da bi bilo tako še dolgo.

Aktivni upokojenci
Dan odprtih vrat Društva upokojencev Kamnik je bil v petek, 20. septembra, v znamenju športa, saj 
so podelili pokale tistim, ki so bili najuspešnejši v različnih športnih sekcijah. Posebej so počastili 
tudi Jožeta Baronika, ki je postal letošnja grča športa.

Priznanje za grčo športa je letos prejel Jože Baronik. 

Mihi Prosenu se je za dolgoletno vodenje športnih sekcij zahvalila tudi Helena Sterle. 
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Pisali pa smo že o gasilskem 
slavju Jožeta Berleca, ča-
stnega občana in častnega 
poveljnika Gasilske zveze 
Slovenije. Poleg gasilcev so 
ga ob visokem jubileju obi-
skali tudi predstavniki 
Društva upokojencev Ka-
mnik. Član omenjenega 
društva je namreč že štiride-
set let, delegat v skupščini 
društva pa je bil skoraj dvaj-

set let. Predsednik društva 
Vinko Polak in podpredse-
dnica Marjana Berlec (na 
sliki skupaj s slavljencem) 
sta mu čestitala za visok ju-
bilej ter se mu zahvalila za 
uspešno delo v društvu. Za-
želela sta mu čim več zdrav-
ja, še naprej srečno življenje 
v krogu svoje družine in da 
bi bil še naprej tako bistrega 
duha. Čestitala sta mu tudi 
za 65-letnico poroke, ki jo je 
praznoval s svojo soprogo.

Čestitke za stoti rojstni dan
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1. stran

Posebej so se zahvalili 
Matevžu Koširju, ki je letos 
dopolnil devetdeset let. 
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Če ptiči ne bi jedli žuželk, bi se te 
preveč razmnožile in povzročile 
velikansko škodo na drevesih. 

Zbogom, 
kruti svet!

Če žuželke ne bi letale naokoli in 
spotoma oplajale cvetov dreves, 
se ta ne bi mogla razmnoževati. 

Vsako bitje, od  
največje zveri do 

najmanjšega črvička, 
ima v naravi svojo 

vlogo. Zato je vsako 
od njih pomembno in 

dragoceno. 

Če ne bi bilo dreves, ki zadržujejo 
zemljo in čistijo zrak in vodo, bi ... 
raje sploh ne pomislimo!

Jaz sem 
varuh gozda!

Jaz prav tako.

Jaz tudi. 

Name ne 
pozabite!

mikrob Mirko 

varuhi 
gozda

Bela, strip o 
kamniški volkulji

TEŽJI  
SUDOKU

Rešitev:

sudoku_TEZJI_kam_19_17
NALOGA

7 8 5 6 4
1 9 3

6 3
9 2

4 2
8 3
2 8

7 6 5
4 7 8 6 3

sudoku_TEZJI_kam_19_17

REŠITEV

7 3 8 5 2 1 9 6 4
5 4 1 9 6 3 2 7 8
9 6 2 8 4 7 1 3 5
3 1 9 6 8 5 4 2 7
6 5 7 4 3 2 8 9 1
2 8 4 1 7 9 3 5 6
1 2 6 3 5 4 7 8 9
8 9 3 7 1 6 5 4 2
4 7 5 2 9 8 6 1 3

sudoku_TEZJI_kam_19_17
NALOGA

78564
193

63
92

42
83
28

765
47863

sudoku_TEZJI_kam_19_17

REŠITEV

738521964
541963278
962847135
319685427
657432891
284179356
126354789
893716542
475298613

sudoku_LAZJI_kam_19_17
NALOGA

623985
569

84132
1745
3294

2681
1836

547
29754

sudoku_LAZJI_kam_19_17

REŠITEV

623974815
517862493
984153276
178495632
362781954
495236781
741528369
856349127
239617548

Rešitev:

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravil B. F.                        

sudoku_LAZJI_kam_19_17
NALOGA

6 2 3 9 8 5
5 6 9

8 4 1 3 2
1 7 4 5
3 2 9 4

2 6 8 1
1 8 3 6

5 4 7
2 9 7 5 4

sudoku_LAZJI_kam_19_17

REŠITEV

6 2 3 9 7 4 8 1 5
5 1 7 8 6 2 4 9 3
9 8 4 1 5 3 2 7 6
1 7 8 4 9 5 6 3 2
3 6 2 7 8 1 9 5 4
4 9 5 2 3 6 7 8 1
7 4 1 5 2 8 3 6 9
8 5 6 3 4 9 1 2 7
2 3 9 6 1 7 5 4 8

LAŽJI 
SUDOKU

Kamniški sudoku

Bojana Klemenc

Kamnik – Rak na dojki je 
najpogostejša oblika raka, za 
katero zbolijo ženske: letno 
se z njim sooči 1300 Slo-
venk, štiristo jih umre. »Ak-
cije ozaveščanja so še kako 
potrebne, da znižamo umr-
ljivost. Če rak na dojki pra-
vočasno odkrijemo, je 
zdravljenje zelo uspešno,« 
poudarja Mihela Urankar, 
vodja neformalnega druže-
nja bolnic z rakom na doj-
kah na območju Kamnika.

Dejavnost društva Europa 
Donna je neprecenljiva
Čeprav za raka na dojkah 
vsak dan izvedo najmanj tri 
Slovenke, to ni bolezen, za 
katero bi si mislili, da bo do-
letela prav nas. A če ob dia-
gnozi pacientka sprva lahko 
doživi šok, se za njim poja-
vijo težka vprašanja. S stisko 
ob stiku z boleznijo pa se ne 
sooči le pacientka, temveč 
tudi njeni najbližji. Poleg di-
agnoze o bolezni, ki vsak 
dan vzame življenje več kot 
eni Slovenki, se pojavi kopi-
ca vprašanj o zdravljenju, 
njegovem poteku, novem 
življenju s kronično bolezni-
jo in njenim zdravljenjem, 
novim videzom telesa, doga-
janju v družini in službi … 
Vrsta zelo pomembnih 
vprašanj, ki jih spremljajo 
strahovi, kar odločilno vpli-
va tako na počutje bolnice 
kot tudi na njeno zdravlje-
nje. Ker je izredno po-
membno, da zdravljenje po-
teka čim bolj gladko, so v 
okviru Združenja Europa 
Donna Slovenija razvili pro-
gram Roza, ki z različnimi 

strokovnimi, izkustvenimi 
in osebnimi neformalnimi 
programi podpore skrbi za 
psihosocialno opolnomoče-
nje in zdravo aktivacijo 
žensk z rakom na dojkah in 
rodilih, vključuje pa tudi 
svojce in bližnje, saj so ne-
malokrat prav ti stebri, ki 
trdno stojijo ob bolnici tudi, 
ko je zanjo pretežko.

Podporne skupine so 
lahko odlična opora
Rak na dojki ne izbira ži-
vljenjskega sloga in ne sta-
rosti, saj za njim zbolevajo 
tudi ženske, mlajše od štiri-
deset let. A nobena ni sama, 
temveč ji, če tako želi, ob 

strani stojijo številne sobor-
ke. »Velikokrat bolnice do-
življajo, da jih najbolje razu-
me nekdo, ki ima podobno 
izkušnjo bolezni. Številne 
potrebe po informacijah ter 
po čustveni in socialni pod-
pori bolnice uresničujejo v 
odnosih z drugimi bolnica-
mi, bodisi neformalno bodi-
si organizirano prek društev 
bolnikov,« razlaga Mihela 
Urankar. Prav zato so bolni-
cam lahko v veliko oporo 
podporne skupine bolnic, ki 
so prek Združenja Europa 
Donna res močne in dejav-
ne. Rak namreč ni lahka di-
agnoza in povsem normal-
no je, da nas ob njej prevze-
majo najrazličnejša čustva. 
»Ljudje se radi poistoveti-
mo. Ko skozi bolečino in 
izkušnje drugih ugotovimo, 
da nismo sami in da so ljud-
je doživeli različne zgodbe 
uspeha, dobimo pogum za 
pot naprej. Počutimo se 
'lažji', saj je tam nekdo, ki 
nas zagotovo razume. Prek 
tujih izkušenj pridobimo 
marsikatero koristno infor-
macijo in podporo, ki jo lah-
ko uporabimo pri sebi pre-
cej hitreje, kot da bi se mo-
rali sami dokopati do tega,« 

spodbuja Mihela Urankar, 
ki je tudi sama pred trinaj-
stimi leti zbolela za rakom 
na dojki.

V Kamniku močna in 
aktivna podporna skupina
»Bolezen je bila odkrita slu-
čajno na preventivnem pre-
gledu. Hvaležna sem za 
ugoden razplet. S svojo iz-
kušnjo sem seznanjena z 
vsemi psihičnimi in telesni-
mi travmami, ki se dogajajo 
v toku zdravljenja. To te za-
znamuje za celo življenje. 
Ob tebi so svojci, ki so mno-
gokrat še bolj prestrašeni 
kot ti sam,« pripoveduje 
kamniška medicinska sestra 
in nadaljuje: »V svoji službi 
sem srečevala vedno nove in 
nove bolnice s številnimi te-
gobami. Vsakodnevno so mi 
postavljale vprašanja glede 
bolezni, zdravljenja, o psi-
hičnih težavah … Prav zara-
di njih sem razmišljala, 
kako bi se povezale, si izme-
njavale izkušnje, nasvete ter 
si bile v oporo. Po premisle-
ku mi je uspelo in na sezna-
mu se je nabralo šestdeset 
bolnic iz Kamnika in okoli-
ce. Poznam jih še več, a ni-
mam njihovih kontaktov, 
nekatere pa tudi ne želijo 
druženja.«
Prvo neformalno srečanje se 
je zgodilo pred tremi leti, od 
takrat pa se dobijo skupaj 
dvakrat letno, spomladi in 
pred novim letom. Na sreča-
nja povabijo tudi različne 
strokovnjake, s katerimi se 
med drugim pogovarjajo o 
zdravi prehrani, dobrem 
imunskem sistemu, o hor-
monskih motilcih v prehra-
ni in kozmetiki … Prav tako 
pripravljajo različne delavni-
ce, od izdelave naravne 
kozmetike do razgibavanja, 
sproščanja in meditacije. 
»Rade bi ovrgle prepričanje, 
da je rak dojk že smrtna ob-
sodba. Me smo dokaz, da ga 
je možno preživeti in kako-
vostno živeti naprej,« za-
ključi Mihaela Urankar, ki 
je še kako hvaležna, da se ji 
bolezen ni ponovila in da je 
preko njene zgodbe spozna-
la vse močne in čudovite so-
borke.

Pomembna je mreža 
podpore
Rožnati oktober, mesec ozaveščanja o raku na dojki, je znova združil ženske v zavedanju, da je možno 
to obliko raka premagati, če poslušajo svoje telo in redno preverjajo zdravstveno stanje svojih dojk.

Mihela Urankar (na sredini) skupaj s soborkama Mojco 
Pavc in Darinko Zupančič

Če raka dojk odkrijemo na začetni stopnji, je 
zdravljenje lahko zelo uspešno. Zato je 
pomembno, da se ženske odzovejo na pisno 
vabilo, ki ga prejmejo z Onkološkega inštituta 
Ljubljana za pregled v okviru programa Dora. 
Mobilna enota Dora do začetka prihodnjega leta 
deluje na ploščadi ob Domu kulture Kamnik, na 
slikanje z mamografom pa bodo povabili okoli 
štiri tisoč žensk iz občine Kamnik med 
petdesetim in devetinšestdesetim letom starosti. 

Velika planina – Člani Planinskega društva Bajtar Velika pla-
nina vabijo na svoje tradicionalno praznovanje ob začetku 
bajtarske sezone, ki ga bodo pripravili jutri, v soboto, 5. ok-
tobra, ob 11. uri v Velikem stanu na Veliki planini. Od pastir-
jev, ki so svojo živino že odgnali oz. odpeljali v dolino, bodo 
simbolično prevzeli ključ planine, podelili bodo bajtarske 
značke in zahvale ter se okrepčali z bajtarskim golažem. Za 
prijetno vzdušje bo poskrbel ansambel Domačini. J. P.

Bajtarji bodo sezono znova začeli z golažem

Šmartno v Tuhinju – Člani Turističnega društva Gora sv. 
Miklavž prihodnji konec tedna, 12. in 13. oktobra, vabijo na 
Goro sv. Miklavž na tradicionalno turistično-etnološko pri-
reditev, na kateri bodo prikazali stara kmečka opravila. V 
soboto bo druženje potekalo od 14. ure dalje, v nedeljo pa 
od 11. ure naprej. Predstavili bodo izdelavo košev in metel, 
striženje ovac, ribanje zelja, stiskanje mošta, žganjekuho, 
ličkanje koruze … Za kulturni program bodo skrbeli ljudski 
pevci in godci. Obiskovalci bodo lahko sodelovali pri opra-
vilih, možno pa bo tudi kupiti pridelke okoliških kmetij. J. P.

Prikazali bodo stara kmečka opravila

Kamnik – Planinsko društvo Kamnik vabi na odprtje razsta-
ve likovnih del z natečaja z naslovom V hribih se dela dan, 
ki bo v sredo, 9. oktobra, ob 16. uri v pritličju stavbe Občine 
Kamnik. Na natečaju je sodelovalo 46 učenk in učencev iz 
zavoda Cirius, Osnovne šole Marije Vere, Osnovne šole 
Šmartno v Tuhinju ter Osnovne šole Stranje. Razstavili 
bodo vsa prispela likovna dela, trije učenci pa bodo poleg 
zahval za sodelovanje prejeli tudi simbolične nagrade. Upo-
dobitve gora izpod otroških rok bodo na ogled do 8. novem-
bra v času uradnih ur Občine Kamnik. J. P. 

Odprtje razstave V hribih se dela dan
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INFORMACIJE: Terme Snovik - Kamnik d.o.o.    I    T: 01 83 44 100    I    E: info@terme-snovik.si   I   I : www.terme-snovik.si

JOGA VIKEND V TERMAH SNOVIK

8.–10. 11. 2019
Program:
Petek, 8. 11. 2019  
18.00 Joga
Sobota, 9. 11. 2019  
11.00 Delavnica Gong
18.00 Joga
Nedelja, 10. 11. 2019
11.00 Kneipp delavnica 
(Način življenja s Kneippom)

Cena posamezne delavnice: 14 €
Cena 4 delavnic: 45 €

ZAVOD ZA TURIZEM, ŠPORT IN KULTURO KAMNIK

Sobota, 12. oktobra, ob 9.30, Glavni trg
Veronikin tek

Predprijave so možne prek spletne aplikacije Prijavim.se do vključno 
ponedeljka, 7. oktobra. Večje skupine ali klubi za skupinsko prijavo 
pišite na franci.kramar@visitkamnik.com. Prijave so možne tudi na 
dan tekmovanja do 9. ure (otroci) in do 10. ure (odrasli) v prijavni 
službi, vendar je startnina višja.

DOM KULTURE KAMNIK

Sobota, 5. oktobra, ob 20. uri, Velika dvorana DKK
Simfonični orkester Domžale - Kamnik: DO – RE – MI 

Koncert muzikalov, cena vstopnice: 10 evrov/8 evrov, na dan dogodka 
12 evrov/10 evrov

Sreda, 9. oktobra, ob 19. uri, Velika dvorana DKK
Nesttun Unge Strykere: Mladi godci iz Nesstuna

Koncert norveškega orkestra mladih godcev, vstop prost!

Četrtek, 10. oktobra, ob 19.30, Velika dvorana DKK
Mestno gledališče ljubljansko: Tih vdih

Drama, Maistrov abonma, izven, cena vstopnice: 15 evrov/12 evrov

Četrtek, 10. oktobra, in petek, 11. oktobra, od 7. do 13. 

ure, Dom kulture Kamnik
Rdeči križ Slovenije: Krvodajalska akcija

Četrtek, 17. oktobra, ob 19. uri, Klub Kino dom
Uroš Potočnik: Starinarnica (monokomedija)

Cena vstopnice: 8 evrov/5 evrov

Petek, 18. oktobra, ob 19. uri, Velika dvorana DKK
Ljudske pevke Predice: Srečanje z ljudskimi pevci in godci

Cena vstopnice: 5 evrov

ARBORETUM VOLČJI POTOK

Sobota, 5. oktobra, ob 11. uri, park
Fotografska delavnica – motivika Arboretuma

Na delavnico prinesite svoj fotoaparat. Plača se vstopnina v park. 
Delavnica je brezplačna. Zberemo se pri vhodu v park. Obvezna pri-
java na prireditve@arboretum.si.

Nedelja, 6. oktobra, ob 11. uri, vhod v park
Ferry Souvan – 100 let

Plača se vstopnina v park. Vodenje je brezplačno. Zberemo se pri 
vhodu v park. Obvezna prijava na prireditve@arboretum.si.

Prireditve v oktobru

Številne druge prireditve v občini Kamnik 
najdete na uradni spletni strani Občine Ka-
mnik www.kamnik.si pod rubriko Kam v 
oktobru? ter tudi v elektronskem mesečni-
ku, ki vsak zadnji petek v mesecu pride v 
vaš elektronski predal. Prijave preko obraz-
ca Ostanimo v kontaktu na dnu spletne 
strani www.visitkamnik.com.  

Koledar prireditev pripravlja Zavod za turizem, šport in kulturo Kamnik.  
Če želite, da je vaša prireditev omenjena na tem mestu ali v elektronskem 
mesečniku Kam? V Kamnik!, izpolnite elektronski obrazec http://bit.ly/Vpis-
Dogodka.

Sobota, 12. oktobra, ob 10. uri, vhod v park
Jesenske barve v parku

Plača se vstopnina v park. Strokovno vodenje je brezplačno. Zberemo 
se pri vhodu v park. Obvezna prijava na prireditve@arboretum.si.

KNJIŽNICA FRANCETA BALANTIČA KAMNIK

Četrtek, 10. oktobra ob 14. uri, samostan Mekinje
Kdaj je knjiga most med kulturami?

Strokovni posvet o vključevanju raznolikosti

V okviru posveta bo ob 16.30 predstavitev novih knjig za medkulturno 
zbirko v Knjižnici Franceta Balantiča Kamnik. Dogodek je del pilotne-
ga projekta PlurAlps v sodelovanju z Zasebnim vrtcem Zarja in Knji-
žnico Franceta Balantiča Kamnik.

Sobota, 12. oktobra, ob 11. uri, Zgornji Tuhinj
Tuhinjska literarna transverzala

Spoznali bomo posebnosti, izročila in znamenitosti vasi Zgornji Tu-
hinj: Župnijsko cerkev Marije Vnebovzete in domnevni lovski dvorec 
Celjskih grofov, zgodovino šole, kako je sv. Vid prestavil cerkev in še 
mnogo več. V knjižici, ki jo bo prejel vsak obiskovalec, bo med drugim 
zapisano, katere znane osebnosti so se rodile v Zg. Tuhinju in okoliš-
kih vaseh. Zbor pred cerkvijo Marije Vnebovzete ob 11. uri. 

MEDOBČINSKI MUZEJ KAMNIK

Četrtek, 10. oktobra, od 19. uri, Galerija Miha Maleš
Vodstvo po razstavi Dušan Sterle – Pod drobnogledom časa

Še zadnje javno vodstvo pred zaprtjem razstave del Dušana Sterleta. 
Po razstavi vas bosta popeljala avtor in kustosinja Saša Bučan.

Sreda, 16. oktobra, od 19. uri, Rojstna hiša Rudolfa 
Maistra 
Pavel Car: Slovenci junaki avstrijskih armad in njihova 
odlikovanja od 1757 do 1918

Na Maistrovem večeru bo Pavel Car predstavil zgodbe Slovencev, ki 
so se s svojo hrabrostjo, iznajdljivostjo ali sposobnostjo izkazali v 
avstrijskih in kasneje v avstro-ogrskih armadah, v katerih so za svoje 
zasluge prejeli najrazličnejša avstrijska odlikovanja.

Četrtek, 17. oktobra, od 19. uri, Galerija Miha Maleš 
Odprtje razstave slikarja Hermana Gvardjančiča

Kustosinja razstave Saša Bučan

JAVNI ZAVOD MEKINJSKI SAMOSTAN

Četrtek, 10. oktobra, od 18. uri 
Predavanja o znanih Kamničanih – Valerija Heybal, njen čas 
in sopotniki

Predava mag. Vanda Rebolj. Udeležba brezplačna.

Četrtek, 17. oktobra, od 18. uri
Kako iz depresije – osebna izpoved Barbke Špruk

Udeležba je brezplačna, prostovoljni prispevki.

ATELJE NAROBE SVET

Sobota, 10. oktobra, ob 10. uri, Atelje Narobe Svet
Delavnica z glino za otroke

Več informacij: 041 540 342 ali pišite: atelje.narobesvet@gmail.com

MLADINSKI CENTER KOTLOVNICA

Petek, 4. oktobra, ob 20. uri
Dvovrstičnice: Zemljo tistemu, ki jo obdeluje

Večer improvizirane dvovrstične poezije. Vstop prost.

Nedelje, 6. oktobra, ob 9. uri
Skupina za samopomoč Marjetice vabi na pohod na Ponte 
Piano.

Za prevoz uporabljamo osebne avtomobile. Obvezne predhodne na-
jave na info@kotlovnica.si.

Sreda, 9. oktobra, ob 19. uri
Namizni nogomet za punce

Predpripava na veliki turnir v okviru Pozdrava iz Kotla 2020. Vstop 
prost.

Sreda, 9. oktobra, ob 18. uri
Delavnica izdelave čili omake

V času, ko gre letina čilijev h koncu, se bomo naučili narediti pekočo 
čili omako. Vstop prost.

Četrtek, 10. oktobra, ob 17. uri, Alprem
Ustvarjalnice v Dnevni sobi

Kreativno druženje za otroke in mladino. Udeležba je brezplačna.

Petek, 11. oktobra, ob 21. uri
Koncert: Klubski maraton Radia Študent– GLOG in 
Lovekovski

Koncert dveh svežih bendov po izboru Radia Študent, ki bosta poka-
zala, kam se razvija slovenska glasbena scena. Vstop prost.

Sobota, 12. oktobra, ob 9. uri
Skupina za samopomoč Marjetice vabi na izlet na Brač,

Za prevoz uporabljamo osebne avtomobile. Obvezne predhodne na-
jave na info@kotlovnica.si.

Četrtek, 17. oktobra, ob 17. uri, Alprem
Ustvarjalnice v Dnevni sobi

Kreativno druženje za otroke in mladino. Udeležba je brezplačna.

Petek, 18. oktobra, ob 20. uri
Kotlovniški impro spektakel

Mlado kamniško impro skupino letos čakajo nori izzivi, nore igre in 
nore spontane impro predstave. Če uživate v spontanosti in različnih 
impro izzivih, pridite! Vstop prost.

KIKŠTARTER

Ponedeljek, 7. oktobra, ob 16. uri
Podjetniško svetovanje 1:1

Obvezne prijave na info@kikstarter.si

Četrtek, 10. oktobra, od 17. do 21. ure
Startup šola podjetništva – 1. del

Več informacij na naši spletni strani: https://kikstarter.si/events/

Petek, 11. oktobra, od 17. do 21. ure
Startup šola podjetništva – 2. del

Več informacij na naši spletni strani: https://kikstarter.si/events/

TURISTIČNO DRUŠTVO GORA SVETI MIKLAVŽ
Sobota, 12. oktobra, ob 14. uri, in nedelja, 13. oktobra, 
od 11. uri
Prikaz starih kmečkih opravil

DRUŠTVO SVETEGA JAKOBA, SOCIALNA AKADEMIJA, DEMOS NA KAM-
NIŠKEM
Petek, 4. oktobra, ob 17. uri, dvorana Frančiškanskega 
samostana
Pogovor z begunko iz Irana, kaldejsko kristjanko Saro Bevc 
Jonan: vzhodni kristjani, apostoli, civilizatorji, danes begunci

Pogovor bo vodil publicist in pesnik Jožef Pavlič.

JUDO KLUB KOMENDA

Sobota, 12. oktobra, od 8. do 17. ure, Športna dvorana 

Komenda
4. Mednarodni pokal v Judu – Komenda OPEN

Vabljeni na ogled spektakularnih judo borb, vstopnine ni, za hrano in 
pijačo bo poskrbljeno.

ODBOJKARSKI KLUB CALCIT VOLLEY KAMNIK 

Sobota, 12. oktobra, ob 18. uri, Športna dvorana 

Kamnik
Calcit Volley : Nova KBM Branik [MEVZA, 1. DOL]

Derbi najboljših ženskih ekip v državi, prva uradna tekma v sezoni 
2019/20

Sreda, 16. oktobra, ob 20. uri, Športna dvorana 

Kamnik
Calcit Volley : OK Maribor [MEVZA]

Prva tekma moških odbojkarjev v domači dvorani v sezoni 2019/20

DRUŠTVO KLJUČ ŽIVLJENJA

Sreda, 16. oktobra, ob 17. uri, Knjižnica Franceta 

Balantiča Kamnik
Kolo ustvarjalnosti – ustvarjalne delavnice za otroke

Kolo ustvarjalnosti nudi priložnosti za otroke od 5. do 13. leta, da po-
ženejo svoje ustvarjalne sile, izkusijo veselje, samozaupanje in ustva-
rijo unikatne izdelke. 

Vodi: Rosana Kleindienst, dipl. pedagoginja z dolgoletnimi izkušnja-
mi vodenja delavnic za otroke.
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ZAHVALA

Kogar imaš rad,
nikoli ne umre,
le daleč, daleč je ...

Jožefa Berglez
1934–2019

Zahvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem za iz-
rečena sožalja, sveče in cvetje, reševalcem za hitra po-
sredovanja, hematološkemu oddelku in dr. Todorovi ter 
župniku za lep pogrebni obred.

Žalujoči: Rok, Darko, Branko, Igor

ZAHVALA

Odšel si od nas, 
več te ni in to boli, boli …
A med nami boš vedno ti,
saj ostale so tvojih pridnih rok sledi.

Viktor Orešnik
Hočevarjev Viktor iz Volčjega Potoka

1933–2019 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prija-
teljem in znancem za izrečena sožalja, darove za svete 
maše, darovano cvetje in sveče. Posebna zahvala dr. Bog-
danu Logarju, sestri Tatjani in patronažni sestri Romani 
za nego in pomoč. Hvala gospodu župniku Luki Dem-
šarju, pogrebni službi Komunalnega podjetja Kamnik, 
pevcem kvarteta Grm in trobentaču za lep pogrebni 
obred ter vsem, ki ste našega ata v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji poti. 

Žalujoči vsi njegovi
September 2019

ZAHVALA

Hotel sem uloviti ptico –
pa je odletela.
Hotel sem utrgati cvet – 
pa je ovenel.
Hotel sem vam nekaj reči –
pa sem odšel.

V 72. letu nas je nenadoma zapustil dragi  mož, ati in ata

 Janez Baloh
Mežnarjev Janez z Laz v Tuhinju

1947–2019

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem 
in znancem za vso podporo in pomoč v najtežjih trenut-
kih, vsa izrečena sožalja, podarjeno cvetje in sveče ter 
denarno pomoč. Posebna zahvala LD Tuhinj in gospodu 
župniku za lep pogrebni obred, hvala tudi pogrebni služ-
bi Pogrebnik Dvorje, kvartetu Grm in trobentaču. Hvala 
vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.

 Vsi njegovi
Laze v Tuhinju, september 2019

ZAHVALA

Človek nikoli ne umre,  
le daleč, daleč je. 

 
V 75. letu nas je zapustila naša 
draga mami, babi, sestra, teta 
in tašča

Ludvika Hriberšek
1944–2019

 
 
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem za izrečena sožalja, darovano 
cvetje in sveče. Hvala pevcem, gospodu župniku za lepo 
opravljen obred ter vsem, ki ste jo pospremili na njeni 
zadnji poti.

Vsi njeni
Avgust 2019

ZAHVALA

Srce je omagalo, 
tvoj dih je zastal,
a nate spomin
bo večno ostal. 

V 80. letu se je od nas poslovil 
brat in stric

Slavko Golob
z Brezij

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, našim in 
njegovim sosedom, znancem in prijateljem za izrečene 
besede sožalja, podarjeno cvetje, sveče in sv. maše. Hva-
la gospodu župniku za lepo opravljen pogrebni obred, 
pevcem kvarteta Grm, trobentaču, nosačem, KPK in 
vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. Hvala 
tudi bolnišnicam dr. Petra Držaja, Topolšica in Celje ter 
Deos-u Gornji Grad. 

 
Vsi njegovi

September 2019

ZAHVALA

Ni smrt tisto, kar nas loči,
in življenje ni, kar druži nas.
So vezi močnejše. Brez pomena
zanje so razdalje, kraj in čas.
(Mila Kačič)

Z bolečino v srcu sporočamo, da je v 83. letu  
za večno zaspal

Jože Semprimožnik
iz Motnika

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste se od njega še zad-
njič poslovili in ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Hvala vsem za izrečena sožalja.

Za vedno bo ostal v naših srcih.
Žalujoči vsi njegovi

ZAHVALA

Ko pošle so ti moči,
v novo prebujajoče jutro,
tvoje srce je zastalo,
zaprla trudne si oči.
Odšla si v večni raj,
kjer ni bolečine in trpljenja,
od koder ni poti nazaj,
prišel čas bo, ko se zopet snidemo ...

4. septembra 2019 nas je v 86. letu zapustila

Stanislava -  
Slavka Žagar

z Županjih Njiv 42

Vsem, ki ste ji kdaj ponudili svojo roko, nasmeh, posto-
rili kaj dobrega, HVALA – za lepo slovo na njeni zadnji 
poti, hvala vsem skupaj in vsakemu posebej.

Žalujoči vsi njeni

JAVNI VODOVODNI SISTEM: 041 616 087
JAVNA RAZSVETLJAVA: 031 407 047
ODPADNE VODE: 041 326 256
VZDRŽEVANJE OBČINSKIH CEST: 031 625 524
POGREBNA SLUŽBA: 041 634 94824 UR NA DAN

Merilo naše uspešnosti je  
zadovoljstvo naših uporabnikov.

KOMUNALNO PODJETJE KAMNIK D.O.O., CANKARJEVA CESTA 11, 1241 KAMNIK

Komunalno podjetje Kamnikd.o.o.
Cankarjeva 11, 1241 Kamnik

www.pogrebnik.si

Anja Repanšek

Kamnik – V petek, 6. sep-
tembra, je bil za udeležen-
ce in zaposlene Dnevnega 
centra za mlade gibalno 
ovirane prav poseben dan, 
saj smo se v večernih urah 
odpravili v ljubljanske Sto-
žice. Že nekaj tednov prej 
nam je Nogometna zveza 
Slovenije velikodušno po-
darila vstopnice za ogled 
tekme. Čeprav smo bili 
zgodnji, smo se znašli v ve-
liki gneči – tekma je bila 
namreč razprodana. Prese-

nečeni smo bili tudi nad 
skrbjo za varnost in ogrom-
nim številom policistov. 
Dogajanje je bilo izredno 
napeto, višek je doseglo s 
prvim zadetim golom Alja-
ža Strune, ki mu je v dru-
gem polčasu sledil še eden, 
tokrat je zadel Andraž Špo-
rar. Vzdušje je bilo nepopi-
sno in tudi med nami je 
vladala prava evforija. Tek-
ma se je zaključila z zmago 
Slovenije z 2 : 0. Navduše-
ni, a tudi malo utrujeni 
smo se okrog polnoči 
odpravili nazaj v Kamnik.   

Na nogometni tekmi

Bojana Klemenc

Kamnik – Vožnja uglednih 
džentelmenov – kar bi bil 
prevod poimenovanja The 
Distinguished Gentleman's 
Ride – je dobrodelno druže-
nje, ki se zgodi na isti dan po 
vsem svetu: v nedeljo, 29. 
septembra, že sedmič zapo-
red tudi v Sloveniji in Kamni-
ku. Na ta dan se v več kot 
devetdesetih državah in več 
kot 580 mestih zbere sto ti-
soč moških na motociklih. 
Zberejo se le tisti, ki imajo v 
svojih garažah parkirane kla-
sične ali predelane motoci-
kle, oblečejo pa le najboljše 
obleke z metuljčki, kravatami 

in gosposkimi brki, ki krasijo 
nasmejane obraze. S svojo 
vožnjo in pojavo želijo opo-
zoriti javnost o sodobni moš-
ki bolezni, raku prostate. Bo-
lezni, ki ima ob pravočasnem 
odkritju spodbudno napo-
ved. Obenem ima dogodek 
dobrodelno noto, saj se zbira-
jo sredstva za raziskovanje 
raka prostate. Letos se je 
zbralo 164 motociklistov, 
pove glavni organizator An-
draž Kopitar. Vožnja se je za-
čela v Ljubljani in se zaključi-
la v Kamniku, kjer so pri zna-
nem motoristu Jožetu Galiči-
ču Jodlu v Cafe Racer Kavar-
nici na Glavnem trgu nada-
ljevali dobrodelno druženje.

Opozarjali na raka
Tudi letos, že sedmič po vrsti, se je Vožnja 
uglednih džentelmenov zaključila v Kamniku.

Motoristi so dobrodelno druženje sklenili na Glavnem trgu. 
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Klikpro

Jasna Paladin

Ljubljana – Film Preboj je 
bil posnet po romanu ko-
mandanta Franca Severja 
Frante Past na Menini pla-
nini in resničnih dogodkih. 
Partizanski komandant je v 
bitki na Menini planini s 
svojim načrtom za preboj 
rešil življenja skoraj petsto 
borcev in bork. V filmu 
spremljamo sedaj 96-letne-
ga Franto, ki piše spomine o 
težkih dneh marca 1945. 
Takrat so se skupaj s soborci 
znašli v nemogočih okolišči-
nah, sam pa je moral, še ne 
22-leten, prevzeti odgovor-
nost za njihova življenja. 
Bitka na Menini planini ve-
lja za epopejo slovenskega 
partizanstva. Gre za zgodo-
vinsko bitko, ki je primer 
srčne borbe za svobodo, po-
udarjajo ustvarjalci filma.
Film je nastal v sodelovanju 
filmske produkcije Narayan 
production, Zveze združenj 

borcev za vrednote NOB 
Slovenije in Kulturno zgo-
dovinskega društva Tri-
glav. Pod film se je podpisal 
režiser in scenarist Dejan 
Babosek, glavno vlogo ko-
mandanta Frante pa je odi-
gral Domen Valič. Premiera 
filma bo v Koloseju 15. okto-
bra, a so vse predstave že 
razprodane. Bodo pa zato v 
soboto, 12. oktobra, na lju-
bljanskem Prešernovem 
trgu odigrali nekaj prizorov 
iz filma v živo, kamor vabijo 
tudi vse domačine izpod 
Menine planine. 
V naslednjem letu bo pred-
stavljen tudi dokumentarni 
film Past na Menini planini, 
kjer bodo nastopili še živi 
borci, ki so bili takrat stari 
med 16 in 22 let. Poleg 
Franca Severja - Frante bodo 
svojo zgodbo predstavili ku-
rir Franc Bera, šifrantka Va-
lerija Skrinjar, radiotelegra-
fist Rudi Pfeiffer in mitralje-
zec Jože Strniša.

Prihaja film Preboj
Celovečerni igrani film Preboj, posnet po resnični 
epski bitki partizanov na Menini planini, bo v 
kinematografih na ogled od 17. oktobra naprej.

Jasna Paladin

Kamnik – V petek, 27. sep-
tembra, je bila Maistrova 
ulica, ki ji starejši še danes 
kdaj rečejo Velka gasa, v sre-
dišču mesta v znamenju 
Urarstva Cerar. S prav po-
sebnim dogodkom so na-
mreč obeležili stoletnico 
družinske obrti, in to v druž-
bi številnih občanov; le redki 
so v Kamniku namreč 
takšni, ki urarke Marte ne 
poznajo.
Praznovanje se je začelo na 
Glavnem trgu, kjer na stole-
tnico opozarja tudi nekaj pa-

nojev. Urarna je na široko 
odprla svoja vrata, za slove-
sno vzdušje je poskrbela 
Mestna godba Kamnik, nato 
pa se je množica zbrala na 
dvorišču Galerije Dika, ki je 
bilo skorajda premajhno za 
vse, ki so želeli izkazati spo-
štovanje družini Cerar, 
predvsem pa gospe Marti 
Cerar Leskošek.
Ta je ena od petih hčera 
Vilka Cerarja, ki ga je že 
njegov oče izučil za urarja 
in je zato to obrt prenesel 
na eno od svojih hčera. 
Marta Cerar se je po nižji 
gimnaziji v Kamniku vpisa-

la v srednjo šolo v Celju, 
kjer kot edina ženska v ge-
neraciji obiskovala pro-
gram za urarje. V Celju je 
opravila pomočniški izpit, 
mojstrskega pa leta 1960 v 
Ljubljani. Postala je ena iz-
med redkih šolanih urark 
pri nas. Kot danes rada 
pove, so bili takrat redki, ki 
so verjeli, da se bo v tej obr-
ti, ki velja za moško, zna-
šla, »pa sem se, in to zelo 
dobro, pa še vedno delam, 
medtem ko mnogih ni 
več«. Vrsto let je urarno vo-
dila skupaj z možem Benja-
minom Leskoškom, po nje-

govi smrti pa njej tako lju-
be ure popravlja sama. Ure 
so namreč njeno življenje, 
pravi, zato bo delala do 
konca. Kot je povedala, se 
včasih počuti kot terapevt-
ka, saj ji stranke vselej po-
vedo in zaupajo marsikaj, 
kako tudi ne, saj je malo 
tako srčnih in prijaznih lju-
di.
Vidno ganjena in vesela je 
Marta Cerar Leskošek sledi-
la prireditvi, ki so jo zanjo 
pripravili sin Brane in drugi 
svojci ter prijatelji. Besede 
zahvale so ji izrekli župan 
Matej Slapar, predsednik 

Obrtno-podjetniške zborni-
ce Slovenije Branko Meh, ki 
ji je ob tem podelil zlati 
ključ za dolgoletno uspešno 
delo na področju obrti, in 
podpredsednik Obrtno-pod-
jetniške zbornice Kamnik 
Klemen Avguštin, ki ji je po-
daril sliko urarne avtorja 
Marjana Novaka Ška-
tle,  Klub mojstrov Sloveni-
je  pa ji je podelil naziv 
častna članica kluba. Manj-
kala nista niti šopek in torta. 
Da je urarstvo zahtevna 
obrt, pa dokazuje razstava, 
ki bo v Galeriji Dika na 
ogled še do 5. novembra.

Stoletnica urarstva v Velki gasi
Urarstvo Cerar na Maistrovi ulici v tem mesecu praznuje stoletnico delovanja, kar so zabeležili z odprtjem razstave starih ur v Galeriji Dika. Za začetek 
dejavnosti štejejo 31. oktober 1919, ko je Vilko Cerar pridobil pomočniški izpit za urarja. Urarsko dejavnost še danes nadaljuje njegova hči Marta Cerar 
Leskošek, ena od redkih izučenih urark pri nas, ki ji kljub petinosemdesetim letom ljubezni do ur ne manjka.

Marta Cerar Leskošek je še 
danes urarka z vsem svojim 
srcem. / Foto: Gorazd Kavčič

Čestitk, daril in iskrenih stiskov rok na praznovanju stoletnice ni manjkalo. / Foto: Gorazd Kavčič

Razstava Urarstva Cerar v Galeriji Dika bo na ogled do 5. novembra. / Foto: Gorazd Kavčič


